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مراسم عزاداری سالروز رحلت رسول اکرم صلی الله علیه وآله و شهادت سبط اکبر حضرت امام حسن مجتبی علیه السلام صبح امروز )سه شنبه( در حسینیه امام 
خمینی)ره( با حضور رهبر انقلاب اسلامی برگزار شد.

به گزارش ایســنا، در این مراســم، حجت الاسلام والمسلمین عالی در ســخنانی، پیامبر اکرم)ص( را بزرگ ترین تجلیّ و ظهور پروردگار خواند و گفت: بهترین 
معرفی کننده آن وجود مقدس، خداوند است که در قرآن کریم، پیامبرش را از مردم، در میان مردم، دلسوز و حریص بر هدایت مردم و رئوف و بسیار مهربان با 

مؤمنین معرفی می کند.
همچنین در این مراسم، آقای سلحشور به نوحه خوانی و ذکر مصیبت پرداخت.
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کاظم هژیرآزاد
فتحعلی اویسی، شــوخ طبع و مردم دار، بذله گو و خوش 
خنده، از هر فرصتی اســتفاده می کرد تا اطرافیانش را به 
خنده بیاورد. جذاب کردن و پر نشــاط کردن محیط کار 

برای او در اولویت بود.
علاقه اویسی به طنز به قدری زیاد بود که تولیدکنندگان 
او را به سمت کارهای کمدی کشیدند در حالی که چهره، 
قد و قواره او مناسب فیلم های جدی و نقش های خشن و 
منفی بود. گاهی اوقات حتی نقش تگزاسی های خلافکار 
که هفت تیر می کشــند، خیلی به او می آمد اما به خاطر 
خصوصیات اخلاقی و شخصیتش که محبت، صمیمیت و 
وفاداری در آن وجود داشت، او را به سمت کارهای کمدی 

بردند.
کارگردانان خوب می دانســتند ســراغ چه کسی بروند، 
هنرمندی که دائم اهل شــوخی و خنده و مزاح اســت و 
هنرش هم غیر قابل انکار، چرا نباید وارد ژانر کمدی شود؟

همــان طنازی هایی که فتحعلی اویســی در زندگی اش 
داشــت، روی آنتن تلویزیون هم بــه نمایش در می آمد. 
نه تنها خنده های خیلی قشــنگی داشت و دیگران را هم 
به خنده می انداخــت، بلکه صدای زیبایی داشــت. آواز 
خواندن هایش مانند ویگن بود. ویگن هنرمند پاپ خوان بود 
و آقای اویســی هم در دوران دانشجویی اش چه در ایران 
چه در آمریکا، آثار ویگن را می خواند و صدایش کاملا شبیه 
او بود.در کارهای کمدی واقعا آثار بی نظیری از خودش به 
جا گذاشت. نکته جالب درباره این هنرمند توانایی او در در 
بازی کردن در ژانرهای گوناگون اســت هم کمدی بازی 
کرده هم تاریخی مذهبی؛ نقشش در »تنهاترین سردار« و 
»ولایت عشق« فراموش نمی شود، همان طور که هنرش 
در »دارا و ندار« و »شــهر قشنگ« از ذهن نمی رود.خدا 
رحمتش کند، خیلی تلخ است کسی که بخشی از خاطرات 
آدم را ســاخته دیگر در دنیا نباشد و بسیار حیف شد، چون 

دیگر مانند او پیدا نمی شود.

 دیگر مانند فتحعلی اویسی 
پیدا نمی شود

کدام واکسن به زنان باردار تزریق می شود و سرنوشت فایزر چه شد؟
 عضو کمیته ملی واکسن کرونا به سوالات مهم این روزهای مردم پاسخ داد

رمزارز جعلی، جیب مردم را خالی کرد!

سرقت ۴۵۰۰ میلیاردی از مردم به نام کینگ مانی

  کارشناســان و تحلیگران در گفتگویی به بررســی 
مناقشه مرزی اخیر بین ایران و جمهوری آذربایجان 
پرداختند و تاکید کردند که در حال حاضر دیپلماسی 
مهمتریــن ابزار بــرای رفع تنش هــای مرزی بین 

کشورهای درگیر است.
تنی چند از کارشناســان روابط بین الملل و صاحب 
نظران حوزه قفقاز به بررسی مناقشه اخیر بین ایران 
و جمهــوری آذربایجان پرداختند.  امیرپســنده پور، 
قاســم محبعلی، مهدی مطهرنیا، سیامک کاکایی، 
حســن بهشــتی پور، از جمله کارشناسانی بودند که 
در این نشســت مجازی به اظهار نظر درباره منطقه 

و مشکلات پیش رو اشاره کردند.
*تقویت لزوم ســطح روابط با همسایگاه 

برای تنش زدایی
پســنده پور در ابتــدای بحث با تمجیــد از مواضع 
اخیر رهبر معظم انقلاب و تاکیــد بر اقتدار همراه با 
عقلانیت گفت که این موضع نشان دهنده عمق فهم 
استراتژیک ایران از موضوع همسایگان است. وی با 
اهمیت عضویت ایران در سازمان شانگهای گفت که 
حوادث اخیر اثر منفی بر این اتفاق می گذارد و کشور 
پاکستان نیز در این بین نقش نامطلوبی در خصوص 

افغانستان و رزمایش در...

بحث داغ کارشناسان درباره آذربایجان، ترکیه و روزهای 
پرچالش دیپلماسی و قدرت 

 رمزگشایی از یک تنش مرزی
 در شمال ایران
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اقتصادی ، اجتماعی ، سیاسی
روزنامه صبح ایران

خطیب زاده در نشست خبری:

آذربایجان اجازه سوءاستفاده به طرف های ثالث علیه مرزهای ایران ندهد
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: آذربایجان نباید اجازه 
دهد مرزهایش مورد سوء استفاده طرف ثالثی علیه ایران 

قرار بگیرد.
سعید خطیب زاده در نشست خبری هفتگی با خبرنگاران 
در پاسخ به سوالی درباره حضور نیروهای صهیونیست و 
داعش در جمهوری آذربایجان گفت: از ابتدای جنگ تا 
امروز این گزارش ها را داشتیم و به اطلاع باکو رساندیم. 
در جلسات مختلف اعلام کرده اند تهدیدی متوجه دیگر 
کشورها نیســت. اما اجازه بدهید از مسیر خودش کار را 

جلو ببریم.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه افــزود: روابط ایران و 
جمهوری آذربایجان رو به جلو و گسترش بوده و همواره 
ایران سیاســت اصولی خود را پی گرفته و از کمک به 

برادران در این کشور دریغ نکرده است.
وی تصریح کــرد: از همان ابتدا به باکو گفتیم تمامیت 
ارضی جمهوری آذربایجــان را محترم میدانیم و به آن 

کمک میکنیم.
خطیب زاده گفت: گزارش هایی که درباره نحوه برخورد با 
رانندگان ایرانی رسیده جای تامل دارد و فکر میکنم دولت 
باکو باید رفتار مرزبانانش با رانندگان ایرانی را بررســی 
کند. اما آنچه روشن است اینکه جمهوری آذربایجان نباید 
اجــازه دهد مرزهایش در اختیار طرف ثالثی قرار گیرد و 
ایران هم به خوبی از امنیت و مرزهایش دفاع می کند.وی 
با بیان اینکه روابط دو جانبه ایران و جمهوری آذربایجان 
هم به خوبی در جریان است ادامه داد: این روابط احتیاج 
به میانجی ندارد و روابط ما با کشــورهای همســایه به 
خوبی در جریان اســت. البته با مسکو درباره موضوعات 
مختلف گفتگو داریــم و درباره برخی تحولات در حوزه 

خزر موضع ایران و روسیه هماهنگ است.
خطیب زاده در پاســخ به ســوال دیگری اظهار داشت: 
موضــع آقای امیرعبداللهیان در نیویــورک این بود که 

منطق ایالات متحده )درباره برجام( تغییر نکرده است.
وی در پاسخ به ســوالی درباره سفر هیئتی از عربستان 
به ایران برای بازگشــایی سفارت نیز گفت: گفتگوها در 
بهتریــن وضعیت درحال پیگیری اســت. گفتگوها بی 
انقطاع در بغداد انجام شده و هیچ پیش شرطی از سوی 
دو طرف مطرح نیســت و سعی داریم به راهکار راضی 
کننده دو طرف برســیم. البته سفر هیئت عربستانی به 

تهران تایید نمی شود.سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: 
سفر معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان به قطر 
یک پیام روشن دارد که آن اولویت منطقه و همسایگان 
برای ایران است.ســعید خطیب زاده درباره اهداف سفر 
معاون سیاسی وزارت خارجه به قطر اظهار داشت: سفر 
آقای باقری در ادامه ســفرهای معاون سیاســی وزارت 
خارجه اســت؛ البته این یک پیام روشن دارد که اولویت 
ایران منطقه و همسایگان اســت و آقای باقری اولین 
سفرشــان را به منطقه انجام داده اند که این برای اهل 

نظر پیام دارد.
سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه درباره پرونده های 
باز شده بین ایران و عربستان در گفتگوی های دوجانبه 
گفت: اجازه بدهید گفتگوهای سیاسی در مجرای خودش 
جریــان پیدا کند. در این حــد می توانم عرض کنم که 
پرونده های مختلفی مطرح اســت؛ عمدتا گفتگو درباره 
مسائل دو جانبه است. اما درباره موضوعات مورد علاقه 

دو طرف در منطقه هم گفتگو شده است.
خطیب زاده همچنین درباره رویکرد جدید وزارت خارجه 
در حوزه اقتصادی و ... اظهار داشت: آقای امیرعبداللهیان 
به وضوح رویکرد جدید دولت را بیان کرده اند. اولویت ها 
در گســترش همکاری ها با برخی حوزه های جغرافیایی 

مطرح شده است.
وی ادامه داد: البته رویکرد متوازن در سیاســت خارجی 
که درحال پیگیری است به نوعی می خواهد توازن بین 
دیپلماســی اقتصادی، فرهنگی، عمومی و برقرار باشد. 
البته توازن جغرافیایی با همســایگان مطرح است، اما 
منظور از توازن در سیاست خارجی بیشتر ناظر بر اهداف 

و ابعاد سیاست خارجی است.
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین درباره بازداشت 
دو خبرنگار کُرد ایرانی توسط پلیس ترکیه گفت: اجازه 
دهید این موضوع و موضوعات شبیه این در مجرای خود 
پیگیری شود. من آخرین جزییات را بگیرم و بعدا خدمت 

شما می گویم.
خطیب زاده درباره مواضع برجامی آمریکایی ها نیز اظهار 
داشــت: آقای امیر عبدالهیان گفتند که منطق آمریکا 
همچنان تغییر نکرده اســت و بایدن می خواهد میراث 
شکست خورده تحریم ها علیه برجام و ایران را حفظ کند 
و در عین حــال می خواهد از وین نتیجه ای را که مایل 

اســت و بازگشت به برجام را حاصل کند. این رویه باید 
تغییر کند. نمی شود تا به امروز تمامی تحریم های آمریکا 

باقی بماند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تاکیــد کرد: پایگاه های 
گروهک های تروریستی در اقلیم کردستان عراق باید از 
سوی دولت مرکزی و اقلیم کردستان عراق خلع سلاح 
و برچیده شوند.سعید خطیب زاده در ادامه نشست خبری 
هفتگی با خبرنگاران درباره اقدامات نظامی ایران علیه 
برخی گروهک های تروریستی در اقلیم کردستان عراق 
گفت: ایران در قبال گروهک های تروریستی یک صبر 
راهبردی داشت. پیام قاطعی که ایران به دوستان خود در 
دولت عراق و اقلیم کردستان ارسال کرده که این مسیر و 

اقدامات تروریستی دیگر نمی تواند ادامه یابد.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه افــزود: نمی توانیم در 
مرزهای اقلیم کردســتان عراق و در عراق شاهد حضور 
پایگاه های نظامی توسط گروهک های تروریستی ضد 
ایران باشیم. نمی توانیم شاهد برقراری پایگاه های نظامی 
باشیم که گروهک های تروریستی برای حمله به ایران 
مورد آموزش قرار می گیرند.این دیپلمات ارشد کشورمان 
بــا تاکید بر اینکه ایران بیش از این نمی تواند صبر کند، 
گفت: به دوستان در عراق و اقلیم کردستان عراق گفته 
شده که این اقدامات به هیچ وجه از سوی ایران تحمل 
نمی شود و این ها باید خلع سلاح شده و پایگاه ها برچیده 
شوند.خطیب زاده افزود: اقلیم و دولت مرکزی عراق باید 
به وظایف خود عمل کرده و این ها را خلع ســلاح کنند. 
متاسفانه سال هاست در منطقه اقلیم این موضوع رعایت 
نشده است. دوستان ما در اقلیم و عراق گفتند که تلاش 
می کنند، ولی این ها کافی نیست. مطالبه جدی ماست و 

آن را تا آخر پیگیری جدی خواهیم کرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه درباره پول های 
بلوکه شــده ایران در خارج از کشــور گفت: آنچه آقای 
امیرعبداللهیان گفت، پیغام برای آمریکایی ها نبود. بلکه 
یک واقعیت بود که بیان کرد. ایشــان برای مثال اشاره 
کرد که اگر قرار اســت دولت بایدن نشــان دهد دولت 
متفاوتی است درباره تعامل با ایران و برجام راه هایی بود 

از جمله آزادی پول های بلوکه شده ایران.
خطیب زاده با بیان اینکه میزان پول های بلوکه شده در 
خارج را باید از بانک مرکزی بپرســید، گفت: کسی به 

ایران لطفی نمی کند این پول های مردم ایران است که 
با گردنکشــی دولت آمریکا از یک سو در نقض حقوق 
بین الملل و بی عملی طرف های دیگر در خارج از کشور 
باقی مانده اســت. برای سنت ســنت این پول زحمت 
کشیده شــده و همه این پول ها باید بدون قید و شرط 

بازگردانده و آزاد شود.
ســخنگوی وزارت خارجه افــزود: تلاش هایی در این 
خصوص صورت گرفته اســت چه در حوزه عراق و چه 
کشورهای دیگر و امیدواریم حداکثر بازگشت این منابع 
را در ماه های آینده داشته باشیم.خطیب زاده در پاسخ به 
این سوال که آیا دولت آقای رئیسی درباره برجام پلان 
B دارد؟ گفت: حداقل دولت جمهوری اســلامی ایران 
و نهادهای بالادســتی در ایران معروف هستند که نگاه 
راهبردی به مسائل دارند. هیچ دولتی در دنیا نیست که 

پلان های بی و سی و دی نداشته باشد.
وی با بیان اینکه فعلا همه متمرکز بر پلن آ هستیم گفت: 
سال ها گفتگو شده تا به متنی رسیده شود و این متن به 
اعتبار شورای امنیت به یک سند بین المللی تبدیل شده و 
این سند از منظر حقوق بین الملل جاری و ساری است. 
طرفی به نام آمریکاست که نه تنها ناقض قطعنامه ۲۲۳۱ 
است بلکه ناقض بند بند برجام است و تمامی طرف هایی 
که می خواستند به برجام پایبند باشند را تنبیه کرده است.

ســخنگوی وزارت خارجه با اشاره به سیاست های ضد 
ایرانی آمریکا اظهار داشت: اوایلی که پاندمی کرونا شروع 
شــد تصور این که این پاندمی به اروپا و آمریکا می رسد، 
برایشان سخت بود. پمپئو و اندیشکده ساختگی دفاع از 
دموکراسی چه حرف هایی را می زدند. می گفتند اگر فشار 
حداکثری نتوانســت، اما کرونا ایران را از پا در می آورد؛ 
فراموش نمی شود مجرم و ظالم کیست. همین مردم در 
دورترین نقاط هزینه این ظلم آشــکار را دادند. امروز آیا 

دولت بایدن تفاوتی با ترامپ داشته است؟
وی ادامــه داد: نه ما فراموش می کنیم و نه اهداف خود 
را کنار می گذاریم. احیای مجدد برجام در چارچوب منافع 
مردم است. اگر تمام تحریم های موثر برداشته شود ایران 
همه اقداماتی که در کاهش تعهداتش ذیل برجام داشته 
متوقف می کند آن ها اقدامات جبرانی بوده و همه برگشت 

پذیر بودند و ما می توانیم به روز صفر برگردیم.
خطیب زاده درباره سفر امیرعبداللهیان به لبنان در پایان 

هفته گفت: این سفر دو ایســتگاه توقف دارد. تشکیل 
دولت در لبنان خواســته دیرینه مــا بود و برای تبریک 
تشــکیل دولت به مقامات و مردم لبنان و برای رایزنی 

با مقامات لبنان این سفر انجام خواهد شد.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: از سیاسی کردن سفر 
وزیر خارجه ارمنستان به ایران پرهیز شود چراکه اقدامات 

ما ضامن ثبات و صلح منطقه است.
ســعید خطیب زاده در ادامه نشســت خبری هفتگی با 
خبرنگاران؛ درباره سفر وزیر خارجه ارمنستان به تهران 
گفت: از سیاســی کردن اینگونه سفرها باید پرهیز کرد 
و تمامی اقدامات ما به عنوان کشوری که لنگرگاه ثبات 
منطقه اســت و خودش را ضامن ثبات و صلح منطقه 
می داند، انجام می دهیم. اگر تذکری به برخی کشــورها 
می دهیم برای این است که مبنای سوءاستفاده ای نشود 

که بعدا خود این کشورها متضرر شوند.
ســخنگوی وزارت خارجه درباره زمان مذاکرات وین 
اظهار داشــت: آن چه به عنوان »بزودی« گفته شده 
یعنی به محض این که فرآیند مرور گفتگوهای انجام 
شده در وین به پایان برسد.وی ادامه داد: دولت جدید 
دو فرآیند و پروسه مرور را آغاز کرد یکی در خصوص 
اصل مذاکرات وین بود که آقای رئیسی و وزیر خارجه 
اعلام کردند که قطعا گفتگوها در وین از ســر گرفته 
خواهد شــد و یک فرآیند بررسی دیگر آغاز شد و بی 
وقفه و در ســطوح کارشناسی و همچنین در سطوح 
تصمیم گیران ادامه یافت که تمام نشده و به محض 
تمام شدن یک ســاعت وقت را تلف نخواهیم کرد. 
البته بعید می دانم به ۹۰ روزی برسد که دولت بایدن 
به وین آمد. فکر نمی کنم به اندازه ۹۰ روز باشــد.وی 
در خصوص اینکه از کجا گفتگوهای وین آغاز خواهد 
شد، اظهار داشت: تیم اجرایی هسته ای تغییر کرده و 
مذاکره کنندگان با توجه به برخی تغییرات نگاه هایی 
را خواهند داشــت که در اولین جلسه در وین گفتگو 
خواهد شــد. ما از فضای عمومی نه پیام می گیریم و 

نه می فرستیم.
وی ادامه داد: آن چه امیرعبداللهیان گفت براساس یک 
منطــق بود و این که هر چه می گوییم براســاس عمل 
است. ایشــان برای مثال گفت پول های ایران و اعانه 

کسی نیست و این پول ها می توانست برگردد.

مشکلات مناطق محروم با 
احیای مأموریت های جهاد 

سازندگی رفع می شود
رئیس جمهور گفت: باید با استفاده از تجربیات گذشته و 
در بستر گام دوم انقلاب، در مسیر احیای ماموریت های 
جهاد سازندگی برای رفع ریشه ای مشکلات روستاها و 

مناطق محروم حرکت کنیم.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، 
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
کشــورمان  در جلســه ویژه با فعالان و پیشکسوتان 
محرومیت زدایی و گروه های جهــادی درباره احیای 
مأموریت های جهاد ســازندگی، با اشاره به تاریخچه 
تاســیس جهاد سازندگی با دســتور امام راحل و نیز 
برکات فــراوان این نهــاد انقلابی، گفــت: حرکت 
جهادی در کشــور به رغم ادغــام این نهاد در وزارت 
کشــاورزی، به دلیل وجود روحیــه انقلابی در میان 
جوانان و حمایت ها و تشویق های رهبر معظم انقلاب 
تعطیل نشد و همواره در شکل های مردمی، بسیجی و 
خودجوش ادامه داشته است.رئیس جمهور گفت: امروز 
باید با استفاده از تجربیات گذشته و در بستر گام دوم 
انقلاب، در مسیر احیای ماموریت های جهاد سازندگی 
برای رفع ریشه ای مشکلات روستاها و مناطق محروم 
و احیای اقتصاد روستا حرکت کنیم.رئیسی با تاکید بر 
اینکه برخورداری از روحیه جهادی در میان مجموعه 
مدیــران و کارکنان دســتگاه های دولتــی یک امر 
ضروری است، گفت: داشتن روحیه جهادی و انقلابی 
در بین همه مســئولان و مدیران دولتی، اصل مهم و 
تاثیرگذار است و همواره باید با جدیت حفظ و تقویت 
شود.رئیس جمهور در ادامه، ضعف اقتصاد روستا را از 
عوامل مهم مهاجرت روستاییان و ایجاد حاشیه نشینی 
در اطراف شــهرها دانســت و گفت: امروز آباد کردن 
روســتاها به معنای فعال کردن اقتصاد روســتا و نیز 
توجه جدی به اقتصاد مناطق محروم از جمله حاشیه 
شهرها است و این کار به یک اقدام جهادی نیاز دارد.

رئیسی با بیان اینکه فعالیت های جهادی باید مردم محور 
و بر پایه فعالیت های مردمی باشــد، حمایت جدی از 
گروه های جهادی را ضروری دانســت و گفت: وظیفه 
دولت در این عرصه صرفاً باید تسهیل گری، نظارت و 
پیگیری برای تحقق امور باشد و از فعالیت جهادگران 

حمایت کند و موانع موجود را از پیش پای آنها بردارد.
رئیس جمهــور گفت: ضــرورت دارد جریانی با روحیه 
جهادی برای ایجاد ســازندگی و آبادانی در روســتاها 
با هــدف فعال کردن اقتصاد روســتا ایجاد شــود تا 
با دغدغه منــدی به حل و فصل بنیادین مشــکلات 

محرومان و روستاییان اقدام کند.

ممنوعیت ورود لوازم خانگی 
خارجی و لزوم توجه به 
فرصت ها و مخاطرات

افزایش قدرت مانور اقتصادی 
در عرصه جهانی با عضویت در 

سازمان شانگهای

20 درصد سالمندان 
آسایشگاه ها مجهول الهویه 

هستند

سفرهای استانی رئیسی، 
سرمایه اجتماعی نظام را 

افزایش می دهد

جمهوری آذربایجان توهم خرید 
امنیت از بیگانگان را از سر 

بیرون کند
 ممنوعیت ورود محصــولات خارجی اگرچه برای 
صنعــت لوازم خانگی که در ســال های گذشــته 
دشــواری های متعددی را در پی تحریم ها تجربه 

کرده، مثمرثمر به نظر می رسد، اما ...

 رییس کارگروه کســب وکارهای جاده ابریشــم 
ســازمان ملل )یونســکو( گفت: استفاده درست و 
حساب شــده از فرصت بی نظیر حضور در پیمان 

شانگهای و گسترش مناسبات تجاری...

رئیس انجمن علمی سالمندان با اشاره به اینکه در 
۴۰ سال گذشته جمعیت سالمندی در ایران دو برابر 
شده است، گفت: در سال ۵۵ حدود ۵ درصد جمعیت 

کشور سالمند بودند که اکنون این ...

نایــب رئیــس کمیســیون فرهنگــی مجلــس گفت: 
ســفرهای اســتانی رئیس جمهور موجب تقویت اعتماد 
 مــردم بــه مســئولان و افزایــش ســرمایه اجتماعی 

نظام می شود.

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی به مقام های 
جمهوری آذربایجــان توصیه کرد که توهم خرید 
امنیت از طریق توسل به نیروهای بیگانه را از سر 

بیرون کرده و ...
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یادداشتسیاست

سفرهای استانی رئیسی، 
سرمایه اجتماعی نظام را 

افزایش می دهد
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: سفرهای استانی 
رئیس جمهور موجب تقویت اعتماد مردم به مسئولان و افزایش 

سرمایه اجتماعی نظام می شود.
غلامرضا منتظری نایب رئیس کمیسیون فرهنگی و نماینده 
مردم گرگان در مجلس شورای اسلامی در خصوص سفرهای 
استانی رئیس جمهور گفت: یکی از اصول ارزشمند کشورداری، 
در فرهنگ دینی ما، ارتباط مستقیم با مردم است. هر چه ارتباط 
مسولان با مردم نزدیکتر باشد تصویر روشن تری از دغدغه ها، 

چالش ها و نیازهای اساسی مردم در اختیار آنها قرار می گیرد.
نماینده گرگان در مجلس ســفرهای استانی رئیس جمهور را 
عامــل افزایش اعتماد مردم به دولت و نظام خواند و افزود: با 
افزایش اعتماد مردم به دولت دسیسه دشمنان در ناامید کردن 
مردم کم اثر می شود. اگر این ارتباط مستقیم وجود نداشته باشد 
بیگانگان به راحتی از فاصله میان دولت و مردم سوءاســتفاده 

خواهند کرد.
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی ایجاد فرهنگ پاسخگویی در 
میان مســئولان را از برکات سفرهای استانی خواند و گفت: 
زمانی که رئیس جمهور به استانها سفر می کند، مردم انتقادات 
خود را مطرح می کنند و وزرا و رئیس جمهور پاسخ می دهند. این 
امر موجب تقویت اعتماد مردم به مسئولان و افزایش سرمایه 

اجتماعی نظام خواهد شد.
وی با تاکید بر لزوم پیگیری مصوبات سفرهای استانی گفت: 
مسئولان باید به موقع و به هنگام مصوبات سفرهای استانی 
را پیگیری کرده و به مردم پاسخگو باشند. این امر نقطه قوت 
دولت در میان افکار عمومی خواهد شد و موجب می شود مردم 
نقش خود را با طراوت بیشتری در مسیر توسعه کشور ایفا کنند.

نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس با تاکید بر لزوم ارتباط 
مســتمر دولت و مردم اظهار داشــت: امام علی)ع( در منشور 
مدیریتی خود به مالک اشــتر توصیه کــرد که در میان مردم 
حضور یافته و به گونه ای باشــد که مردم از ابهت وی ترسان 

نباشند.
وی افزود: دولت سیزدهم نیز چنین روش حکومتی را دنبال می 
کند. یکی از جلوه های بارز مردمی بودن، ارتباط میان دولت و 

مردم در سفرهای استانی است.
منتظری تصریح کرد: استانداران هم باید در مقیاس استانی به 
همین روش عمل کنند و به همراه مدیران کل به نقاط مختلف 
استان سفر کرده و با مردم گفتگو کنند. این امر موجب افزایش 

رضایتمندی عمومی خواهد شد.
نائــب رئیس کمیســیون فرهنگی افــزود: زمانی که رئیس 
جمهور و وزرا به استانها سفر می کنند مدیران خود را مهیای 
پاســخگویی می کنند زیرا عملکرد آنها در میدان عمل مورد 

ارزیابی قرار می گیرد و باید پاسخگوی اقدامات خود باشند.

 به مسیر دیپلماسی با ایران 
متعهد هستیم

یک مقام آمریکایی با بیان اینکه »واشــنگتن به دیپلماسی با 
ایران متعهد است« گفت که کشورش برای بازگرداندن تهران 

به میز مذاکرات امتیاز نخواهد داد.
به گزارش ایســنا، تیم های امنیت ملی آمریکا و اســرائیل، 
روزهای سه شــنبه و چهارشــنبه هفته جاری در واشــنگتن 
جلسه ای مشــترک برگزار خواهند کرد که دستور کار اصلی 
آن، فعالیت های هسته ای ایران و موضوع فلسطین خواهد بود.

یک مقام ارشد آمریکایی پیش از برگزاری کارگروه آمریکا - 
اســرائیل در جمع خبرنگاران گفت که دولت بایدن به راه حل 
دیپلماتیک با ایران پایبند است اما در صورت لزوم آماده خواهد 
بود تا »راه های دیگری« را برای اطمینان از عدم دســتیابی 

تهران به سلاح هسته ای بیازماید.
همزمان با این جلســه برخی مقامات ارشد درباره از سرگیری 
مذاکرات بــا ایران برای احیای برنامه جامع اقدام مشــترک 

)برجام( ابراز امیدواری کردند.
بنا بر گزارش پایگاه خبری آکســیوس، این گروه کاری قرار 
است امروز )سه شنبه( در واشنگتن با حضور ایال هولاتا مشاور 
امنیت داخلی رژیم صهیونیستی و جیک سالیوان مشاور امنیت 

ملی کاخ سفید آغاز شود.
وی افزود: با توجه به تعاملات متعددی که با اسرائیلی ها داریم، 
واضح است که ما فهم مشــترکی درباره میزان خروج برنامه 
هســته ای ایران از محدودیت ها از زمان دولت قبلی آمریکا و 
خارج شدنش از توافق هسته ای با ایران داریم و این در گزارش 

اخیر آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز منعکس شده است.
این مقام ارشــد آمریکایی که خواســت نامش فاش نشود، 
همچنین گفت که واشنگتن برای بازگرداندن ایران به مذاکرات 

وین به این کشور امتیاز نخواهد داد.
در عین حــال، یک مقام ارشــد آمریکایــی در گفت وگو با 
خبرگزاری فرانســه درخصوص از سرگیری مذاکرات با ایران 
در مدت زمانی کوتاه ابراز امیدواری کرد، اما گفت که پیشرفت 
تهران در زمینه توسعه ظرفیت های هسته ای اش در ماه های 

گذشته نگران کننده است.
این مقام ارشد دولت که نخواست نامش فاش شود، افزود: ما 
امیدواریــم که در مدتی کوتاه )برای مذاکرات( بتوانیم به وین 

بازگردیم.

دولت ها در تغییر مدیران 
افراطی عمل می کنند

یک فعال سیاســی اصولگرا گفت: تغییرات مدیران در 
کشــور ما به صورت افراطی توسط دولت ها انجام می 
گیرد و نیاز است که در این زمینه به یک تعادل برسیم.

محمدجــواد آرین منش در گفت وگو با ایســنا، با بیان 
اینکه با تغییر سیاست ها و برنامه های دولت ها طبیعی 
است که در مدیریت های عالی کشور تغییراتی رخ بدهد، 
اظهار کرد: به هر حال رئیس جمهور جدید انتخاب شده 
و برنامه های متمایزی نســبت به دولت پیشین دارد و 
طبیعی اســت به وزرایی نیــاز دارد که با برنامه های او 
هماهنگ باشــند؛ بنابراین تغییر مدیران در سطح وزرا، 
معاونان وزرا و مدیران کل غیرعادی نیســت.وی ادامه 
داد: با این حال تغییر در بدنه کارشناسی یا مدیران پایینی 
دستگاه های اجرایی امر ناپسندی اس؛ چرا که آنها کار 
تخصصی انجام می دهند و موظف به اجرای دستورات 
مافوق هستند و لزومی به تغییرات گسترده در این سطح 
نیست، اما شاهدیم گاهی تغییرات تا رده آبدارچی یک 
دســتگاه هم تســری پیدا می کند که این کار موجب 
اختلال در امور آن دســتگاه می شود.این نماینده ادوار 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تغییر مدیران عالی 
اســتان ها نیز امر قابل پذیرشی است، تصریح کرد: با 
این حال تغییر کارشناســان و مدیران رده پایین توسط 
اســتانداران امر مفیدی نیست. در همه کشورهایی که 
دموکراسی را تجربه می کنند تغییرات مدیران در سطوح 

عالی رخ می دهد نه در سطوح میانی.

خبر

جمهوری آذربایجان توهم خرید 
امنیت از بیگانگان را از سر 

بیرون کند
رئیس شــورای راهبردی روابط خارجی به مقام های 
جمهــوری آذربایجان توصیه کرد کــه توهم خرید 
امنیت از طریق توســل به نیروهای بیگانه را از سر 
بیرون کرده و برای حفظ امنیت به مردم کشــور خود 

تکیه کنند.
به گزارش ایگاه اطلاع رسانی شورای راهبردی روابط 
خارجی، ســید کمال خرازی رییس شورای راهبردی 
روابط خارجی، توســل به بیگانــگان را برای تأمین 
امنیت یک کشــور راه حل منطقی و معقولی ندانست 
و گفت: چــون با توجه به انگیزه، اهداف نامشــروع 
و منافع آن ها می تواند بــه رقابت نظامی در منطقه، 
آسیب رســانی و حتی ویرانی کشور میزبان بیانجامد. 
علاوه بر این هرچه نقــش نیروهای بیگانه افزایش 

یابد وابستگی کشور پذیرنده بدان عمیق تر می شود.
رییس شــورای راهبردی روابط خارجی افزود: کدام 
کشــور را در منطقه می توان یافت که توانسته باشد 
با حضور نیروهای بیگانــه در خاکش قدرت نظامی 
خود را آن قدر تقویت کند که دیگر نیازی به نیروهای 
بیگانه نداشته باشد. اگر جمهوری اسلامی امروز یک 
قدرت بلامنازع منطقه است به دلیل اتکای به خود و 

عدم وابستگی به نیروهای بیگانه است.
خرازی ادامه داد: ما آزادســازی اراضی آذربایجان که 
به مدت ۳۰ سال در اشغال بود را می ستاییم. البته از 
ابتدا توصیه ما به حیــدر علی اف، رییس جمهور فقید 
آذربایجــان این بود که با همکاری های لجســتیک 
و آموزشــی ایران به تقویت نیروهای مســلح کشور 
بپردازد و اراضی اشغال شــده را به دســت نیروهای 
خود آزاد سازد که متأسفانه از سوی وی پذیرفته نشد 
و نتیجه آن اتکای بیشــتر آذربایجان به قدرت های 

بیگانه و توسل به نیروهای خارجی شد.
وی گفت: بدون شک رژیم صهیونیستی بدون توقع 
در آذربایجان لانه نکرده اســت و هدف های شومی 
را در ســر می پروراند که آتش جنگ را در منطقه به 
دلیل اشتباه استراتژیک دولت فعلی شعله ور کند و این 

فاجعه ای مصیبت بار خواهد بود.
رئیس شــورای راهبردی روابط خارجی گفت: توصیه 
مــا به مقام های جمهوری آذربایجان این اســت که 
توهم خرید امنیت از طریق توسل به نیروهای بیگانه 
را از ســر بیرون کنند و بر مردم خود متکی باشــند. 
کشور آذربایجان مردم مبارز و قهرمانی دارد که قادر 

به حفظ امنیت کشورشان به دست خویش هستند.

دشمن را دست کم نمی گیریم
فرمانده نیروی دریایی ســپاه با تاکید بر اینکه دشمنان 
ملت ایران، حتی با قدرت حداکثری ظاهری خود نیز در 
برابر ما کم توان هستند، گفت: در عین حال ما هیچگاه 

دشمن را دست کم نمی گیریم.
به گــزارش خبرگزاری مهر، آییــن افتتاحیه آغاز دوره 
تحصیلی ســال ۱۴۰۱-۱۴۰۰ دانشگاه امام خامنه ای با 
حضور دریادار علیرضا تنگسیری فرمانده نیروی دریایی 
ســپاه و جمعی از فرماندهان و مسئولین محلی استان 

گیلان، برگزار شد.
فرمانده نیروی دریایی سپاه در این مراسم که در مسجد 
حضرت ســید الشهدا )ع( دانشــگاه برگزار شد، گفت: 
پاسداران جوان، نهال های باطراوت و پرثمر برای انقلاب 

اسلامی در گام دوم انقلاب هستند.
وی با بیان اینکه پاسداران جوان باید ذهن خود را قوی 
نموده و با اتکا بــه خداوند متعال، حافظ بیرق مبارزه با 
مستکبران باشند که نسل های پیشین در سپاه پاسداران 
برافراشــته کردند، اظهار داشــت: جمهوری اسلامی 
قله های تعالی بسیاری در پیش رو دارد که باید با قوی 
شــدن و تبعیت از فرامین و رهنمودهــای امام جامعه 
اســلامی که نائب امام زمان )عج( اســت، آن قله های 

دست نیافتنی را فتح کرد.
دریادار تنگسیری با بیان اینکه اگر می خواهیم راه را گم 
نکنیم باید بصیرت داشته باشیم تصریح کرد: در میدان 
پاســداری از انقلاب و تحقق ماموریت های محوله باید 
شجاع و نترس بوده و بدانیم در این مسیر خداوند به ما 
کمک می کند و حتماً پیروز می شویم، »انِ تنَصُرُوا الَله 

یَنصُرکُم وَ یُثَبِّت اقَدامَکُم«.
وی با اشــاره به موفقیت های جمهوری اسلامی برابر 
دشمنان و مســتکبران جهانی اظهار داشت: مهمترین 
دستاورد دفاع مقدس مقاومت و ایستادگی ملت ایران، 
آموختن راه شکست دشمنان و دست یابی به اعتماد به 

نفس کافی برای این کار بزرگ است.
فرمانده نیروی دریایی سپاه با تاکید اینکه دشمنان ملت 
ایران، حتی با قدرت حداکثری ظاهری خود نیز در برابر 
ما کم توان هســتند، افزود: در عین حــال ما هیچگاه 
دشمن را دست کم نمی گیریم، زیرا همواره باید در مسیر 
ایستادگی و مقاومت پیشــرفت کنیم و قوی تر شویم.

دریادار تنگســیری در ادامه ایمان و توکل را دو عامل 
مهم برای غلبه بر دشمنان دانست و تصریح کرد: امروز 
همه تلاش ما این است که دشمن را از جبهه اسلام دور 
کنیم و به زورگویی ها و تجاوزهای جبهه استکبار علیه 
مسلمانان مظلوم خاتمه دهیم.وی دریا را میدانی تعیین 
کننده در نبرد با مستکبران برشمرد و خاطرنشان کرد: 
پاســداران جوان نیروی دریایی سپاه باید همواره آماده 
باشــند تا بتوانند از منافع ملت ایران در دریاها حفاظت 
کنند.در بخش دیگری از این مراسم، سردار دریادار دوم 
پاسدار دبســتانی فرمانده دانشگاه علوم و فنون دریایی 
امام خامنه ای )مدظله العالی( نیروی دریایی سپاه، ضمن 
ارائه گزارشــی از فعالیت های علمی آموزشی دانشگاه، 
تربیت و آموزش جوانان متعهد و جهادی انقلابی در گام 
دوم انقلاب برای رسیدن به تمدن نوین اسلامی برای 
بکارگیری در بخش های مختلف شــناوری، موشکی، 
تکاوری، هوا دریا و پهپــاد را از مهمترین فعالیت های 
دانشگاه علوم و فنون دریایی امام خامنه ای )مدظله العالی( 

اعلام کرد.

کارشناســان و تحلیگران در گفتگویی به 
بررسی مناقشــه مرزی اخیر بین ایران و 
جمهوری آذربایجان پرداختند و تاکید کردند 
که در حال حاضر دیپلماسی مهمترین ابزار 
برای رفع تنش های مرزی بین کشورهای 

درگیر است.
تنی چند از کارشناسان روابط بین الملل و 
صاحب نظران حوزه قفقاز به بررسی مناقشه 
اخیر بیــن ایران و جمهــوری آذربایجان 
پرداختند.  امیرپسنده پور، قاسم محبعلی، 
مهدی مطهرنیا، ســیامک کاکایی، حسن 
بهشتی پور، از جمله کارشناسانی بودند که 
در این نشست مجازی به اظهار نظر درباره 

منطقه و مشکلات پیش رو اشاره کردند.

*تقویــت لزوم ســطح روابط با 
همسایگاه برای تنش زدایی

پســنده پور در ابتدای بحــث با تمجید از 
مواضع اخیر رهبــر معظم انقلاب و تاکید 
بر اقتدار همــراه با عقلانیت گفت که این 
موضع نشان دهنده عمق فهم استراتژیک 
ایران از موضوع همســایگان است. وی با 
اهمیت عضویت ایران در سازمان شانگهای 
گفت که حوادث اخیر اثر منفی بر این اتفاق 
می گذارد و کشور پاکستان نیز در این بین 
نقش نامطلوبی در خصوص افغانســتان و 
رزمایش در نزدیکــی مرزهای ایران بازی 
می کند. پســنده پــور در ادامه تاکید کرد 
تقویت روابط ایران با همسایگان در برهه 
کنونی اولویت مهمتری نسبت  به روابط با 
کشورهای فرامنطقه ای دارد و این موضوع 

باید در دستور کار ایران باشد.
* تهدیدات امنیتی در مرزهای ایران جدی 

است
در ادامه بحث مطهرنیا گفت: جهان در حال 
پوست اندازی در حوزه مسائل بین المللی در 
لایه های گوناگون منطقه ای و فرامنطقه 
ای است. کنشگران نظام بین الملل در پی 
ایجاد نظم نوین جهانی و هندســه جهانی 
قدرت در آینده هســتند. بر اساس تجارب 
در قرون گذشته رویکردها و جهت گیری 
های خود را ساماندهی می کنند. در مکتب 
تفسیری امنیت قدرت ها به ۴ دسته تقسیم 
می شــوند؛ قدرتی که خود را ابرقدرت می 
داند و مدعی اســت که مــی تواند امنیت 
جهــان را حفظ کند. قدرت های بزرگ در 
قالب ســازمان و نهادهای بین المللی می 
تواند امنیت جهان را حفظ کنند. در این بین 
قدرت های متوسط نیز در پی ایجاد امنیت 
منطقه ای هستند و قدرت های ضعیف نیز 
وجود دارند که در بهترین حالت می توانند 
امنیت خود را حفظ کنند. پرسش این است 
که ایــران در این طبقه بندی در کجا قرار 
می گیرد که می توان بر اســاس شاخصه 
هایــی آن را تعیین کرد. در ســال ۲۰۰۸ 
آمریــکا در وضعیت نابســامانی از بحران 
اقتصادی بود ۲۰ درصد قدرت جهان را با 
۸ پیشران داشت. اتحادیه اروپا و چین ۱۴ 
درصد، هند ۷ درصد و روسیه نیز ۲ درصد. 
در این بین محاسبه ای در خصوص ایران 
صورت نگرفت. دکترین اوباما از زمان روی 
کار آمدن دکترین محدودسازی همکاری 
های بین المللی با ایران و محاصره منطقه 
ای، ناتوی عربی و غیره بود. با تحریم های 
فلج کننده و کدگــذاری نرمش قهرمانانه 

ایــران پای میز مذاکره رفت و برجام امضا 
شد. از ظرفی قرار بود برجام در ایران آتش 
زده شــود و در همین راستا جنگ هیبت و 
حیثیت شروع شد. در این راستا اگر ترامپی 
نیز در کار نبود محدودســازی ایران ادامه 
می یافــت. در ســال ۲۰۱۸ چالش ایران 
به تهدیدی بــرای نظم منطقه ای و نظام 
بین الملل تبدیل شــد. در این بین آمریکا 
رهبــری را به عهده گرفــت و مدیریت را 
به اسرائیل سپرد و پشتیبانی نیز به ناتوی 
عربی و کشورهای عربی سپرده شد. لذا در 
ادامه جبهه موافقت در قبال جبهه مقاومت 
شکل گرفت. اکنون دکترین چالش ایران 
برای نظم منطقه ای و نظام بین الملل در 
حال اجرا است و آمریکا نیز در حال چابک 
سازی حضور خود در منطقه است. راهبرد 
» نه جنگ و مذاکره« به ســمت یا جنگ 
و یا مذاکره مــی رود. در این بین دکترین 
اسرائیل اهمیت ویژه ای پیدا می کند: مرگ 
تدریجی؛ مرزها ناامن می شــوند. آنچه در 
افغانستان رخ داد شــوخی نیست. طالبان 
یعنی پاکســتان و پاکستان یعنی تکیه بر 
عربستان. کشورهای حاشیه خلیج فارس 
زبان نرم با تهران اما همکاری گسترده با 
اسرائیل دارند. رئالیســم بایدن از دکترین 
ترامپ یعنی پاردایم آشــوب و استراتژی 
»جوجیتسو« بازیگر دیوانه، سیاست کلان 
ابهام و پیچیدگی، تاکتیک جاخالی و ضربه 
زدن از تکنیک توئیت و رســانه به تئوری 
قدرتمند هوشــمندتر آمریکایی تبدیل می 
شود. دکترین بایدن » والد بالد بالغ« است 
که شفافیت دارد و می گوید با ایران مذاکره 
می کند و در آن سو تحریم های حداکثری 
را لغو نمی کند. شانگهای علاوه بر مزایای 
عضویت می تواند اهرمی فشــاری علیه 
ایران شــود. یکی از شــروط عضویت آن 
پذیرش اف ای تی اف است. زیرنظر گرفتن 
ناامنی ها در کنــار مرزها با تمام حواس و 
هوش همان مرگ تدریجی و ضربه های 
کشنده است. یعنی دو گام به جلو و یک گام 
به عقب. دکترین ترامپی در دولت بایدنی 
ادامــه دارد: ادامه تحریم های حداکثری و 
همکاری های حداکثری تشدید کننده در 
بعد منطقه و بین المللی در ارتباط با تهران.

در  تثبیت قدرت  دنبال  به  *ترکیه 

قفقاز و انزوای ارمنستان است
کاکایــی در ادامــه بحث گفــت: یکی از 
عوامل بحران سازی در قفقاز ترکیه است 
که در پی آن به دنبــال تثبیت و یا ایجاد 
یک وضعیت نوین اســت که حاصل آن 
منجر به اصطکاک و تنش های جدید در 
منطقه قفقاز جنوبی می شود. طبق دکترین 
نظامی ترکیه در سال ۲۰۱۶ بنا بر این شد 
که دیگر نیازی نیست که اقدامی تروریستی 
ترکیه را تهدید کند بلکه این آنکارا است که 
به دنبــال آن موضوع خواهد رفت. حضور 
ترکیه در سوریه از این سال و سالهای بعد 
در لیبی و شــرق مدیترانــه از جمله موارد 
دیگر اســت. حمایت ترکیــه از جمهوری 
آذربایجــان معادلات قره باغ را تغییر داد و 
این یک تجربه جدید در سیاســت خارجی 
ترکیه در منطقه فقاز جنوبی است. در همین 
راستا ترکیه به دنبال تبدیل شدن به یک 
قــدرت منطقه ای و حتــی یک هژمون 
اســت. ترکیه به دنبال تثبیت قدرت خود 
در قفقــاز و در انزوا قرار دادن ارمنســتان 
اســت.  از طرفی تحولات جدید باکو را به 
ســمت مطالبان جدید سوق داده است. در 
توافقنامه ای که بین جمهوری آذربایجان 
و ارمنستان منعقد شده دو بند مهم است: 
یکی ایجاد یک دالان بــه نام لاچین در 
مناطق شمالی و یک شبه دالان در منطقه 
جنوبی در حدفاصل منطقه نخجوان به بدنه 
جمهوری آذربایجان است. ایجاد این دالان 
یک اهمیت راهبردی برای ترکیه دارد که 
مــی تواند موقعیت باکو را در قفقاز جنوبی 
تقویت کند و اینکه خط ارتباطی بین ترکیه 
تا قفقاز و از آنجا تا به سمت آسیای مرکزی 
باشد. یعنی خط حائلی که می تواند قدرت 
منطقه ای ترکیــه را افزایش دهد. ضمن 
اینکــه ژئوپلتیک زبانی و قومی نیز در این 
منطقه برای ترکیه بسیار مهم است. ترکیه 
در سالهای اخیر به دنبال اجماع کشورهای 
ترک تبار است و عملا آن را پیگیری می 
کنــد. در آینده همکاری و تقویت ترکیه و 
جمهوری آذربایجان بیشــتر خواهد شد و 
بیشــتر از آن خواهیم شد. برای ایران یک 

شناخت دقیق از این موضوع ضروت دارد.

*بحث های پان ترکیســتی نه در 
جهان و نه در مرزهای ایران وجود 

دارد
کریم خانی در ادامه گفت: نقش روســها 
در تحولات قفقاز جنوبــی اهمیت ویژه 
ای دارد روس ها که زمانی به ارمنستان 
کمک کرده بودند ایــن بار به جمهوری 
آذربایجان کمــک کردند تا بخش هایی 
را از اشــغال ارمنستان خارج کنند. ترکیه 
شــاید نقش مهمی در این مناقشه داشته 
باشــد اما بازیگر اصلی روسیه محسوب 
میشــود. بر اســاس آمارها و پیش بینی 
هایــی که از داخــل ترکیه به گوش می 
رســد احتمال اینکه حکومــت اردوغان 
در ســال ۲۰۲۳ پایان یابد زیاد است. در 
این راســتا پوتین به منظور جلوگیری از 
گسترش ناتو به غرب در حال استفاده از 
ترکیه است. همانطور که دیدیم اس۴۰۰ 
را در ترکیه مستقر کرده است و آمریکا نیز 
تحریم های کاتسا را علیه ترکیه کلید زده 
است. اردوغان در همین راستا در دوراهی 
بزرگی قرار گرفته که آیا سیاست نزدیکی 
به روســیه را ادامه دهد یا اینکه سیاست 
های قبلــی را در پیش بگیــرد. پس از 
کودتای ترکیه راهی برای این کشور برای 
بازگشت به آمریکا نمانده است. اردوغان 
امتیازهایی را در خصوص اجرای سیاست 
روسیه در منطقه از این کشور می گیرد. 
اما نقش اصلی همانطور که اشاره کردم 
چیزی بالای ۹۰درصد مربوط به روسیه 
است. مناقشه منطقه ۲۰ کیلومتری بین 
ایــران و آذربایجان مــی تواند به راحتی 
حل و فصل شــود. اینگونه نیســت که 
دولت علی اف بخواهد علیه منافع ایران 
پایگاه هایی را ایجــاد کند. نه جرات آن 
را دارند و نه در مســیر سیاسی آنها است. 
کشور پهناور ایران روابط بسیار بالایی با 
جمهوری اذربایجان دارد. از مرز آســتارا 
پای یک میلیارد دلار در سال محصولات 
کشاورزی به روســیه فرستاده می شود. 
اگر این روند ادامه نیابد یک فاجعه برای 
کشاورزان تلقی می شــود. بنابراین بالا 
بردن تنش در نزدیکی ارس نمی تواند در 
راستای تحقق اهداف و منافع ملی ایران 
باشد. به عنوان نکته آخر باید عرض کنم 
که علاوه بر نقش مهم روســیه در قفقاز 
نباید گفته ها در خصوص ناسیونالیســت 
ترکی را جدی بگیریم چرا که اساسا بحث 

های پانترکیســتی نــه در جهان و نه در 
مرزهای ما وجود ندارد.

*هــدف ترکیه گســترش عقبه 
استراتژیک  خود در قفقاز جنوبی 

است
حســن بهشــتی پور هم در این نشست 
مجازی گفت: به طــور خلاصه بازیگران 
اصلی در منطقه قفقاز ارمنستان، آذربایجان 
و گرجستان است. در پیرامون آن نیز روسیه، 
ترکیه و ایران بدون شــک وجود دارند. در 
فرامنطقه نیز اســرائیل، آمریکا و اتحادیه 
اروپا به ویژه فرانسه و گروه مینسک. بحث 
ژئوپلتیک و ژئواستراژی ایران با ارمنستان و 
اتکای ارمنستان به مرز با ایران ادامه خواهد 
داشت. این طور نیست با یک توافق آتش 
بس ارمنستان منطقه به این مهمی را نادیده 
بگیرد و صرفا روی لاچین ـ شوشا کار کند. 
یکی مشکلی که وجود دارد احاطه تحلیل 
های ضد روسی اســت و برعکس عده از 
در حمایت از روسیه مسائل منطقه را تحلیل 
می کنند. روسیه بدون شک در قفقاز جنوبی 
نقش تعیین کننــده دارد اما نباید نقش آن 
را تا حدی بــزرگ کنیم که هر اتفاقی که 
می افتد بپنداریم که روســیه پشت قضیه 
بوده است. نخست وزیر ارمنستان  و رئیس 
جمهور آذربایجان در سفر به مسکو بدون 
ترکیه و ایران توافقی را انجام دادند که در 
آن دو ابهام بزرگ وجود داشــت تا خود دو 
کشــور حاکم و بازیگر اصلی باشند. روس 
ها اصــولا در صحنه بین المللی به آمریکا 
در خصــوص یکجانبه گرایی اعتراض می 
کنند اما وقتی نوبت به خودشــان می رسد 
در قفقاز و ســایر مناطق به دنبال یکجانبه 
گرایی محض هســتند. اصلا بــه ایران و 
ترکیه اجازه نمی دهند که وارد این ماجراها 
شوند. البته این بدان معنا نیست که روسیه 
دارای قدرت مطلق است خیر. هم در دوره 
پطروسیان و هم پاشینیان در ارمنستان این 
طور نبود که روند به دلخواه روســیه طی 
شــود. این قضیه در خصــوص جمهوری 
آذربایجــان نیز صدق می کند. به هر روی 
مشکل تهران و باکو مشکل حاکمیتی است. 
بحث بر سر این است که ترکیه نقشه ای 
دارد که طبق آن به دنبال گســترش عقبه 
استراتژیک خود است: از طریق نخجوان به 
آذربایجان و از آذربایجان به خزر و آسیای 
مرکزی. برخلاف بقیه من اسم موضوع را 
پانترکیسم و نوعثمانی گری و اخوانی نمی 
گذارم. چرا که ترکیه از این موارد به عنوان 
پوشش استفاده میکند. آنجا که منافع ایران 
در خطر قرار می گیــرد ما نمی توانیم بی 
تفاوت باشیم. رزمایش ایران برای ماجرای 
کامیون ها نبوده اســت. ایران خواست به 
ترکیه و جمهــوری اذربایجان بفهماند که 
بر سر مسائل اســتراتژیک با هیچ احدی 
تعارف ندارد. از این متاسف هستم که برخی 
احساســات عمومی را تحریک می کنند؛ 
ایران به دنبال جنگ نیست. تهران با باکو 
و ایروان همسایه هستند و این همسایگاه 
حق و حقوقی دارند. مشــکلات نیز از راه 
دیپلماتیک قابل حل هستند. اما این بدین 
معنا نیســت که قید مانورهــای نظامی را 
بزنیــم. این مانور نظامی شــاخصی برای 

قدرت ایران است.

بحث داغ کارشناسان درباره آذربایجان، ترکیه و روزهای پرچالش دیپلماسی و قدرت 
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

معاون اول رییس جمهور در جلسه شورای اقتصاد تاکید کرد:

تمرکز بر تولید با محوریت مردم مهمترین تغییر ریل در دولت سیزدهم است
معاون اول رییس جمهوری در نخســتین جلسه شــورای اقتصاد در دولت 
ســیزدهم گفت: تمرکز بر تولید بــا محوریت مردم مهمتریــن تغییر ریل 

اقتصادی در دولت سیزدهم است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، »محمد مخبر« 
در ابتدای این جلسه ضمن تسلیت ایام سوگواری رحلت پیامبر عظیم الشأن 
اسلام)ص(، امام حســن مجتبی)ع( و امام رضا)ع( گفت: یکی از مهمترین 
اهداف و شعارهای نظام اسلامی برقراری عدالت اجتماعی است و باید همه 
تلاش کنیم تا این هدف محقق شــود و فقر در همه ابعاد از جامعه اسلامی 

رخت بربندد.
معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه تمرکز بر تولید با محوریت مردم 
مهمترین تغییر ریل اقتصادی در دولت سیزدهم است که باید در جهت گیری 
های بودجه سال آینده مدنظر قرار گرفته و برنامه ریزی های لازم اتخاذ شود 

تا با کمک مردم بتوانیم توسعه کشور را شتاب دهیم.
وی با بیان اینکــه افزایش تولید صرفاً با حضور دولت محقق نمی شــود، 
تصریح کرد: بستر سازی برای حضور مردم در همه عرصه ها بویژه در عرصه 
اقتصادی بســیار مهم و ضروری است چرا که حضور مردم قطعاً محدودیت 

های فعلی در منابع و مدیریت را از میان می برد.
مخبر ادامه داد: بررســی ها و شواهد حاکی از آن است که در صورت حضور 
مــردم در عرصه اقتصادی و ورود منابــع مالی در اختیار آنها به چرخه تولید 

کشور، دسترسی به رشد بالای اقتصادی امکانپذیر خواهد بود.
معاون اول رییس جمهور با اشــاره به اهمیت ایجاد ثبات در اقتصاد کشور، 
گفت: همه دســتگاه های دولتی و غیر دولتی باید با کمک یکدیگر تدابیری 
بیندیشــند که شرایط اقتصادی کشور به ثبات برسد تا زندگی مردم به دلیل 

تلاطم شاخص های کلان اقتصادی با مشکل مواجه نشود.
وی با تأکید بر اهمیت کیفیت بودجه ریزی در کشور و تاثیر آن بر فقرزدایی، 
ثبات اقتصادی و افزایش تولید، گفت: ما نیازمند اصلاح نظام بانکی و نظام 
بودجه ریزی کشور هستیم تا اهدافی نظیر عدالت،   توسعه صادرات و حمایت 

از اقشار آسیب پذیر محقق شود.

مخبر همچنین بر ضرورت فعال شــدن بخش تجارت خارجی و استفاده از 
مزیت همسایگی با ۱۵ کشــور برای گسترش روابط اقتصادی کشور تاکید 

کرد.
معاون اول رییس جمهور با قدردانی از سازمان برنامه و بودجه کشور به خاطر 
تدوین جهت گیری های بودجه سال آینده که تامین منابع مالی را بر اساس 
مصارف در همه اســتان ها و شهرستان ها مدنظر قرار داده است، گفت: این 
اتفاق برای نخستین بار در کشور رخ داده که مدیران در گوشه و کنار ایران 
بداننــد که چه چارچوبی برای درآمدزایی و هزینه در بخش های مختلف در 
اختیار دارند زیرا امروز مدیریت مبتنی بر هزینه محوری پاسخگوی نیازهای 

کشور نیست.
مخبر تصریح کرد: منابع و درآمدها در بودجه ســالانه کشــور باید براساس 
مزیت استان ها تعیین شود و مدیران استانی باید با شناخت کافی نسبت به 
مزیت ها، برنامه ریزی های لازم را برای خلق درآمدهای جدید انجام دهند.

معاون اول رییس جمهور در بخش دیگری از ســخنانش با بیان اینکه می 
توانیــم در برخی از بخش های اقتصادی گام های بلندتری برای توســعه 
برداریم، گفت: اقتصاد دیجیتال یکی از این بخش ها اســت که با توجه به 
خیل عظیم جوانان نخبه در کشور می توانیم در این زمینه رشد و درآمد زایی 
خوبی داشته باشیم. یکی دیگر از مزیت های اقتصادی کشور، اقتصاد مبتنی 
بر دریا است. ایران دارای ۲۷۰۰ کیلومتر نوار ساحلی است که ۳۰۰ کیلومتر 
آن در جــوار اقیانوس قرار دارد.در این جلســه کــه وزرای صنعت، معدن و 
تجارت، نفت، راه و شهرسازی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی،  بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی، فرهنگ و ارشاد اسلامی، اقتصاد و دارایی و رییس سازمان 
برنامــه و بودجه و معــاون علمی و فناوری رییس جمهور حضور داشــتند، 
گزارشــی از وضعیت فعلی اقتصاد کشــور و جهت گیری های بودجه سال 
۱۴۰۱ به منظور افزایش تولید و رشد اقتصادی،   بهره وری، ثبات اقتصادی، 

عدالت محوری و رفع فقر و تامین منابع مالی ارائه شد.
پورمحمدی معاون ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره به تلاش دولت برای 
دستیابی به اهداف مشخص شده در برنامه های اقتصادی بالا دستی کشور، 

اصلاح ســاختار بودجه را ضروری خواند و گفت: در بودجه ســال ۱۴۰۱ به 
منظور دســتیابی به رشــد اقتصادی مطابق با اسناد بالادستی، سهم بخش 
های مختلف انرژی، معدن و نفت، صنعت، کشاورزی، ساختمان و خدمات با 
جزئیات مشخص شده است تا در کنار افزایش تولید، ارزش پول ملی ارتقاء 
یافته و عدالت محوری و جلوگیری از نوسانات اقتصادی مشخص نیز امکان 

پذیر شود.
پورمحمــدی تغییر نظام بودجه ریزی از ردیف محوری به برنامه محوری را 
برای افزایش توان دســتگاه ها برای اجرای برنامه های توسعه ای کشور و 
حل مشکلات مردم ضروری خواند و خواستار تمرکز بیشتر دولت و مجلس 

در این زمینه برای افزایش بهره وری شد.
در این جلســه همچنین برخی از اعضای جلســه دیدگاه هــای خود را در 
خصوص اصلاح نظام بودجه ریزی، افزایش صادرات،   بهره گیری از فناوری 
در بخش های اقتصادی، اشــتغال پایدار و حمایت از اقشار آسیب پذیر ارائه 

کردند.
در این جلســه پس از تأیید بخشنامه بودجه سال ۱۴۰۱ کشور،  پیشنهادات 

برخی دستگاه ها در زمینه های مختلف به تصویب رسید.



مشکلات موجود گردشگری 
در بخش دولتی پیش روی 

معاون جدید
یکی از فعالان گردشــگری در یادداشتی درباره 
مشــکلات بخش دولتی پیش روی معاون جدید 
وزارت میراث نوشت: هنوز گردشگری به مطالبه 
ملی تبدیل نشده و نیاز است که به آرای مردمی 

در این زمینه مراجعه کرد.
بــه گزارش مهر، علیرضــا محمدعلی زاده فعال 
گردشــگری در یادداشــتی کــه آن را در اختیار 
خبرنگار مهر قرار داد نوشــت: با روی کار آمدن 
دولت ســیزدهم و تغییر وزیــر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی و بــه دنبال آن 
تعویض معاون گردشگری که در ایام نزدیک به 
روز جهانی گردشگری همراه شد ضروری است 
مشکلات موجود گردشــگری در بخش دولتی 
بررسی شود و راهکارهایی نیز برای حل آن ارائه 

شود.
یکی از مســائل اصلی در معاونت گردشــگری؛ 
نداشتن راهبرد مناسب در زمینه توسعه گردشگری 
است زیرا راهبرد کلان باید نگرش کلی به حوزه 
گردشگری داشته باشد و با راهبرد تک ضلعی که 
صرفاً متمرکز بر امور اقتصادی این حوزه باشــد 
نمی تــوان به نتیجه مطلوب رســید و به عبارتی 
راهبــرد دولت در گردشــگری بایــد چندضلعی 
و دربرگیرنده ســایر امــور اجتماعی، فرهنگی و 

سیاسی علاوه بر امور اقتصادی نیز باشد.
دیگر چالش این حوزه؛ بخش خصوصی است که 
به خاطر شیوع ویروس کرونا کاملًا ضعیف شده 
و آمادگی تصدی گری ناشی از واگذاری دولتی و 
توانایی سرمایه گذاری در حوزه گردشگری ایران 

را ندارد.
از جمله مشــکلات موجود معاونت گردشگری، 
کمبود نیروی انسانی متخصص و متعهد هست 
و سیاست زدگی و تغییرات سریع در این معاونت 
همچنان بر فضای وزارتخانه سایه انداخته است. 
از طرفی ضعف مدیریتــی، ضعف در هم افزایی 
با دســتگاه های مرتبط با گردشگری و ضعف در 
نظارت بر حوزه های گردشــگری قابل مشاهده 

است.
ساختار اداری معاونت، معیوب است و در آموزش 
کارکنــان و راهنمایان ســفر، وضعیت مطلوبی 
حاکم نیســت از طرفــی در بازاریابی و تبلیغات 
چه در داخل و به ویژه در خارج از کشــور محکم 
و پررنگ حضور پیدا نکردیم این درحالی اســت 
که در ســخنرانی مهندس ضرغامی وزیر میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به تمرکز 
سفر به نواحی شمال ایران اشاره و بر لزوم توزیع 
گردشــگران داخلی به ســایر اماکن گردشگری 

تأکید شده است.
رویکرد اشتباهی که در دولت در حوزه گردشگری 
حاکم است، همچنان نگاه صرفاً مادی است و از 
رویکرد تعالی بخش در گردشگری غفلت ورزیده 
شده بنابراین از دولت سیزدهم که نگاه انقلابی به 
مسائل کشور دارد انتظار تغییر در روند گردشگری 

ایران است.
راهکار حل مشکلات موجود گردشگری در قوه 
مجریه، بررســی و رصد حــوزه اقدامات دولتی 
توسط معاونت گردشگری است که نیاز به تدوین 
بانک اطلاعاتی و اسنادی مرتبط با گردشگری در 
وزارتخانه دارد. راهکار دیگر، اقدام به نظرسنجی 
در این حوزه از ســوی معاونت اســت، متأسفانه 
هنوز گردشــگری به مطالبه ملی تبدیل نشده و 
این نیاز اســت که به آرای مردمی در این زمینه 
مراجعه کرد چه در آسیب شناسی و چه در احصای 
اقدامات لازم جهت حل این آســیب ها به دنبال 

افکارسنجی بود.
کانــون ملــی هماهنگی گردشــگری در دولت 
سیزدهم باید فعالانه هم افزایی را تقویت کند زیرا 
مشکلات گردشــگری به تنهایی توسط معاونت 
گردشــگری، قابل حل و مرتفع شــدن نیست. 
همچنین اســتفاده از ظرفیت بخش خصوصی و 
تشــویق و ترغیب این بخش به فعالیت در حوزه 
گردشــگری و البته حمایت از ســرمایه گذاری 
بخش خصوصی در گردشــگری کشور ضروری 

است.
معاون گردشــگری علاوه بر انتصــاب مدیران 
شایسته باید به جذب نیروی انسانی ماهر و متعهد 
اقدام کند و با کســب موافقت دولت و تخصیص 
بودجه بیشتر، زمینه ساز نظارت مناسب بر حوزه 
گردشــگری، آموزش مطلــوب کارکنان و اتمام 
پروژه هــای نیمه تمام دولتی بــا رعایت اولویت 

بندی در این حوزه گردد.
در حوزه بین الملل، نیاز به ایجاد رایزن گردشگری 
در سفارتخانه های جمهوری اسلامی ایران است 
زیرا اولویت اول معاونت باید جذب گردشگر خارجی 
با ورود ارز به کشــور باشــد که زمینه ساز توسعه 
میهن است. از طرفی باید معاونت گردشگری در 
نمایشــگاه های بین المللی مشارکت فعال داشته 
باشد همانطور که شاهد جذب گردشگران ایرانی 
توســط غرفه داران خارجی در زمــان برگزاری 
نمایشــگاه بین المللی گردشگری ایران بودیم اما 
متأســفانه در جذب گردشگران ورودی نمره قابل 
قبولی نداریم و نمایشگاه های گردشگری خارج از 
ایران فرصت مناســبی برای رسیدن به این هدف 
است.در صورت حاکم شدن رویکرد تعالی بخش 
بر گردشگری ایران، شاهد انگیزه در بین مسئولین، 
کارکنان، متخصصان، فعالان و علاقه مندان حوزه 
گردشــگری خواهیم بود و این یک مطالبه اصلی 
از معاون گردشــگری است تا با روحیه جهادی و 
دغدغه انقلابی با سرکشی های استانی و حضور در 
بازارهای هدف ایران، زمینه ساز توسعه گردشگری 

با رویکرد تعالی بخش در کشور باشد.

یادداشت

3
      Wednesday   2021 6 October  چهارشنبه 14 مهر 1400    سال چهارم   شماره 912 

سياست
w w w . t e j a r a t o n l i n e . i r

روزنامه صبح ايران

2Wed 26November 2014 345 چهارشنبه 5آذر 1393 شماره

خبر

پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

جامعه اخبار

20 درصد سالمندان 
آسایشگاه ها مجهول الهویه 

هستند
رئیس انجمن علمی سالمندان با اشاره به اینکه در ۴۰ 
سال گذشته جمعیت ســالمندی در ایران دو برابر شده 
است، گفت: در سال ۵۵ حدود ۵ درصد جمعیت کشور 
ســالمند بودند که اکنون این رقم به ۱۰ درصد رسیده 

است.
به گزارش خبرگزاری مهر، احمــد دلبری در گفتگو با 
شــبکه دو سیما اظهار داشــت: در آینده بیشترین رشد 
جمعیت ســالمندی را در جهان خواهیم داشــت و این 
موضوع نگران کننده است، زیرا زیرساخت های لازم را 

برای این میزان جمعیت سالمند، نداریم.
وی اضافه کرد: دو برابر شدن جمعیت سالمند کشورهای 
توســعه یافته، ۱۰۰ سال طول کشیده است، اما ما فقط 
۲۰ سال فرصت داریم و این مدت را متأسفانه در سنوات 

گذشته درگیر تهیه سند ملی بودیم.
دلبری گفت: نه تنها در رده تخصصی بلکه در رده های 
گوناگون و حتی مراقب ســاده آمــوزش دیده کاردانی، 
کارشناسی و رشته های مختلف سالمندی، کمبود داریم.

رئیس انجمن علمی ســالمندان افزود: در کشور سوئد 
برای دو میلیون ســالمند، هزار نفــر متخصص طب 
ســالمندان وجــود دارد و علاوه بر آن آمــوزش دیده 

پرستاری، مددکاری و روانشناسی سالمندی دارند.
وی اضافه کرد: در تربیت نیروی انسانی متخصص، عقب 
ماندگی بیش از ۵۰ ســال در جهان داریم، اما متأسفانه 
در ســنوات گذشته، رشــته های متخصص سالمندی 
در کشورمان حذف شــد در صورتی که سالمندی یک 

فرصت کارآفرینی و اشتغال است.
دلبری بابیان اینکه با هشت میلیون جمعیت سالمندی 
فعلی، فقط ۲۰ نفر متخصص طب ســالمندی داریم، 
گفت: بر اساس مطالعه ای که انجام دادیم اکنون به دو 

هزار و ۲۰۰ متخصص نیاز داریم.
رئیس انجمن علمی سالمندان با اشاره به اینکه نیروی 
مراقب آمــوزش دیده برای ســالمندان نداریم، گفت: 
معمولًا ۲۰ درصد ســالمندان نیازمند خدمات مراقبتی 

هستند.
وی افزود: سالمندان فعلی ما وضعیت خوبی دارند، زیرا 
به طور میانگین پنج و نیم فرزند دارند و مطالعات نشان 
داده است که ۲ و سه دهم این فرزندان، حمایتگر هستند 

و از سالمندان خود حمایت می کنند.
دلبری اضافه کرد: اکنون حدود ۸۰ هزار سالمند ازدواج 
نکرده داریم، اما اگر دهه شــصتی ها به سن سالمندی 
برسند در سال ۱۴۳۰، حدود سه میلیون سالمند خواهیم 
داشت که ازدواج نکردند و مجبور می شویم برای مراقبت 
از سالمندان، نیروی مراقب وارد کنیم و این خطر جدی 

است که باید از اکنون به فکر این موضوع باشیم.
وی گفت: با اصلاح سبک زندگی، می توان بیماری های 
ســالمندان را کم کرد.رئیس انجمن علمی ســالمندان 
گفت: زنگ خطر ســالمندی در کشور به صدا در آمده 

است، ولی مسئولان در گذشته این صدا را نشنیدند.
دلبری افزود: از دولت درخواست می کنم یک عزم ملی 
برای این موضوع به کار گیرند؛ موضوع ســالمندی در 
کشــور برای ســاماندهی ۸ میلیون نفر در حد سازمان 
بهزیستی نیست و موضوع سالمندی باید حاکمیتی شود 

و هر سه قوه باید درگیر این موضوع شوند.
دلبری خاطر نشان کرد: مشــکلات سالمندان ۵ برابر 
مشکلات جوانان خواهد بود؛ جوان اگر خانه نداشته باشد 
ازدواج نمی کند، اما یک سالمندی که بیمار می شود ۵ نفر 

از اعضای خانواده را درگیر می کند.
وی تصریــح کرد: تقریباً ۲۰ درصد ســالمندانی که در 
آسایشگاه ها نگهداری می شوند مجهول الهویه هستند. 
در دستورالعمل اجرایی سند ملی سالمندان در سال ۷۳، 
هیأت دولت مصوب کرد که هر ۶ ماه به ریاست رئیس 
جمهور این شورا تشکیل شود، ولی در این ۱۷ سال حتی 
یک بار نه تنها به ریاســت رئیس جمهور بلکه معاون 
اول هم تشــکیل نشده است؛ الان دو سال می شود که 
سند ابلاغ شده، ولی از سال گذشته تاکنون یک جلسه 

هم نداشتیم.
رئیــس انجمن علمی ســالمندان گفــت: در آینده ما 
هیچ ســرویس خدماتی خوبی برای سالمندان نداریم 
آسایشگاه ها تنها ۲ دهم درصد جمعیت سالمند را در بر 
می گیرد و برای نود و نه و هشت دهم درصد سالمندان 
برنامه ای نداریم.دلبری افزود: کل تخت های آسایشگاه ها 
در کشور حدود ۲۰ هزار نفر است.وی ادامه داد: ما هیچ 
ساختاری که متناســب با نیاز سالمندان باشد در کشور 
نداریم.دلبری گفت: ســالمندی این قــدر تدریجی به 
سراغ ما می آید که ما باورمان نمی شود؛ فرزندان مراقب 
پدران و مادران خودشان باشند و این قدر درگیر رشد و 
بزرگ شدن خودشان نباشــند که از مسن شدن پدر و 
مادر خودشان غافل شوند؛ چکاب های دوره سالمندی را 
جدی بگیریم، چون خیلی از بیماری های دوره سالمندی 

علامت واضحی ندارد.

پیشرفت های چشمگیر مالکیت 
معنوی در ایران

معاون رئیس قوه قضاییــه در دیدار با معاون اختراعات 
سازمان جهانی وایپو در ژنو به پیشرفت های چشمگیر 
مالکیت معنوی و رشد هفت پله ای ایران در سال ۲۰۲۱ 

اشاره کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، رئیس سازمان ثبت اسناد و 
املاک کشور بالیسا جورگنسن معاون اختراعات سازمان 
جهانی وایپو در حاشیه شصت و دومین نشست مجمع 
عمومی ســازمان جهانی مالکیت معنوی )وایپو( که از 
امروز در ســازمان ملل در ژنو سوئیس آغاز به کار کرده 
است دیدار و گفت وگو کرد.خدائیان معاون قوه قضائیه و 
رئیس ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور با خانم لیسا 
جورگنسن معاون اختراعات ســازمان جهانی وایپو در 
حاشیه شصت و دومین نشست مجمع عمومی سازمان 
جهانی مالکیت معنوی )وایپو( که از امروز در سازمان ملل 
در ژنو سوئیس آغاز به کار کرده است دیدار و گفت وگو 
کرد.در این نشست به پیشرفت های چشمگیر مالکیت 
معنوی و رشــد هفت پله ای ایران در سال ۲۰۲۱ اشاره 

شد.

»وقتی واکسنی می خواهد برای گروه زنان 
باردار استفاده شود باید درباره آن یک مجوز 
یا تحقیق انجام شــده ای را داشته باشیم و 
این تحقیق در مسیر انجام شدن برای فایزر 
متوقف شــد، لذا وزارت بهداشت هم درباره 
واردات آن تجدید نظر کرد چراکه سینوفارم 
این تحقیق را انجام داده و نتایج آن موجود 

بود.«
اگرچه پیک پنجم کرونا ســیر نزولی پیدا 
کرده و تعداد شــهرها با وضعیت قرمز در 
نقشه کرونایی کشــور کاهش یافته است 
اما همزمان زمزمه هایی از آغاز پیک جدید 
به گوش می رسد. حالا پیک ششم کرونا در 
شــرایطی احتمال دارد اوج بگیرد که تقریباً 
بخش زیــادی از جمعیت کشــور دز اول 
واکســن خود را دریافت کرده اند و احتمالًا 
تا یــک ماه آینده دز دوم را دریافت خواهند 
کرد، با این وجود عضو کمیته ملی واکسن 
کرونا در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید که 
»واکسیناسیون کامل اگرچه نمی تواند جلوی 
شروع پیک های جدید را به طور کامل بگیرد 
امــا تعداد موارد بســتری و مرگ ومیرها را 
به خوبی کاهش می دهد.« مصطفی قانعی 
درخصوص سرنوشت واردات واکسن فایزر 
برای زنان باردار بیان می کند که مطالعات 
فایزر بــرای تزریق به این گروه کامل نبود 
لذا وزارت بهداشت از واردات آن صرف نظر 
کرد. مطالعاتی که به گفته قانعی درخصوص 
واکسن سینوفارم در دسترس است و احتمالًا 
گروه زنان باردار با همین واکسن واکسینه 

خواهند شد.
این عضو ستاد ملی کرونا معتقد است که اگر 
گروه های ضد واکسن مراجع دینی و علمی 
را که واکسن تزریق کردند سرلوحه خود قرار 
دهند حتماً دســت از لجبازی برای تزریق 
نکردن واکسن برخواهند داشت، درحالی که 
آن ها هیچ وقت برای ادعای ضد واکســنی 

خود تحقیقات علمی ارائه نداده اند.
*آقای دکتر به نظر شــما سرعت 
واکسیناسیون چقدر در سیر نزولی 

پیک پنجم تاثیر داشت؟
درخصوص تاثیر واکسیناســیون در ســیر 
نزولی پیک پنجم نمی شــود چیزی گفت 
ولی در کاهش مرگ ومیر بزرگسالان نتایج 
نشان داده که به طور مشخصی مرگ ومیر 
گروه های واکســینه شده کاهش پیدا کرده 

است.
باردار چطور،  زنان  *واکسیناسیون 
ابتدا مقامات وزارت بهداشت گفتند 
بــرای کادر درمان و زنــان باردار 

واکسن فایزر وارد می شود اما گویی 
کنار گذاشته شد،  این موضوع کلاً 
برای مردم ســوال شده که  حالا 
سرنوشت واردات واکسن فایزر چه 

شده است؟
برای فایزر اتفاق خاصی نیفتاده، فایزر تزریق 
خــودش را روی ماداران باردار متوقف کرد، 
بنابراین وقتی واکسنی می خواهد برای گروه 
زنان باردار اســتفاده شود باید یک مجوز یا 
تحقیق انجام شده ای را داشته باشیم و این 
تحقیق در مسیر انجام شــدن برای فایزر 
متوقف شــد و وزارت بهداشت هم درباره 
واردات آن تجدید نظر کرد چراکه سینوفارم 
ایــن تحقیق را انجــام داده بود و نتایج آن 

موجود بود.
*یعنی الان برای گروه زنان باردار 

از سینوفارم استفاده می شود؟
بله، همان طورکه گفتم نتیجه تحقیقات آن 

معلوم است.
*درخصوص آسترازنکا چطور، چرا 
به قدر تقاضایی که درباره آن وجود 

دارد وارد نمی شود؟
کسی واردات آســترازنکا را متوقف نکرده 
است، به هر صورت درخصوص این واکسن 
باید فروشــنده ای وجود داشته باشد که به 
ایــران تحویل دهد. بنابرایــن هرآن چه از 
ســهمیه کوواکس به ایران دادنــد ایران 
هم همان واکســن ها را وارد کرده اســت. 
به هرصورت کشــور چین بیش از همه به 
وعده های خودش عمل کرده و بیشــترین 
سهم را در تامین واکسن های ایران داشته 

است. نه فقط آسترازنکا بلکه بقیه واکسن ها 
هم ســهم قابل توجهی درخصوص ایران 

نتوانستند ایفا کنند.
*اجازه بدهید درخصوص گروه های 
ضد واکسن از شما بپرسم، تعدادی 
از آن هــا حتی تجمعاتــی برگزار 
کردند، یک نظرسنجی که اخیراً در 
ایران انجام شــده گواهی می دهد 
حدود 14درصــد از جمعیت بالای 
1۸ســال در ایران هیــچ تمایلی 
به تزریق واکســن ندارند، به نظر 
اهداف  می توانند  گروه  این  شــما 
واکسیناســیون که ایمنی همگانی 

است را با چالش مواجه کنند؟
این گروه ها به هیچ وجه هدف واکسیناسیون 
را زیر سوال نمی برند، یعنی ۱۵درصد مانع 
چنین هدفی نمی شوند. کسانی که مخالف 
هســتند هیچ وقت سند، تحقیق و مقاله ای 
برای مخالفت خود ارائــه نمی دهند، آن ها 
فقط به جوسازی در فضای رسانه ای به ویژه 
فضای مجازی اقدام می کنند. بنابراین فعلًا 
بنا بر این است که داوطلبین واکسن تزریق 
کنند اما روزی که مشخص شود که کشور 
نیــاز دارد کل جمعیت را واکســینه کند تا 
مرگ ومیرها کم شود حتماً با هوشمندسازیِ 
قرنطینــه، کاری خواهــد کــرد کــه این 
مخالفت ها به حداقل برسد و واکسیناسیون 

عمومی تر شود.
*احتمال دارد واکسیناسیون اجباری 

شود؟
خیر، منظور از هوشمندسازی این است که 

هر خدماتی که افراد جامعه خواستند بگیرند 
باید حتما واکســن زده باشد. اما اگر کسی 
بخواهد در هواپیما بنشــیند جایی که همه 
مسافران واکســن زده اند یک نفر بخواهد 
بگوید من واکسن نمی زنم و تبعیت نمی کنم 
گویی که فقط  به خودش آســیب نمی زند 
بلکه دارد به جامعه آسیب می زند بنابراین او 

را از برخی خدمات محروم می کنند.
*اگر شــما بخواهید کسی را برای 
تزریق واکسن قانع کنید چگونه او 

را ترغیب می کنید؟
اگر این افراد خودشــان یا نزدیکان شــان 
اهل علم هســتند، از آن ها بخواهند نتایج 
واکسیناسون در دنیا را ببینند. اگر اهل این 
هستند که ببینند آیا بزرگان واکسن تزریق 
کرده اند یا خیر، خوب رهبر انقلاب خودشان 
واکسن تزریق کردند درحالی که یک عده به 
اسم مسائل خاص دینی مخالفت می کنند، 
وقتی رهبری نظام واکسن تزریق می کنند 
باید به این مسئله توجه کرد. همه پزشکان 
دو دز واکســن تزریق کردند اگر یکی باید 
از واکســن بترسد کسی اطلاعات بیشتری 
از پزشــکان ندارد بنابراین اگر آسیبی وجود 
داشت باید این گروه از واکسیناسیون اجتناب 
می کردند. لــذا اگر به هر وجهی نگاه کنند 
می بینند بزرگان آن گروه واکســن تزریق 
کرده اند و این خودش نکته ای است که فرد 
از لجاجت دست بردارد درغیراین صورت که 

علمی صحبت نمی کنند.
*کشــورهای دیگر برای گسترده 
شدن واکسیناسیون عمومی چه کار 

کردند؟
برخی کشورها اجبار کردند، برخی کشورها 
بــا اجــرای محدودیت ها تــلاش کردند 

واکسیناسیون را گسترش دهند.
*به نظر شما با روندی که کشور ما 
تمام  چه موقع  واکسیناسیون  دارد 

می شود؟
وقتــی دو هفته هم از نوبت دوم واکســن 
بگذرد، چنین چیزی را واکسیناسیون کامل 
می گویند. بنابراین اگر واردات واکســن با 
همین شــیوه ادامه پیدا کند به نظر می رسد 
یک تا دو ماه آینده کســانی که نوبت اول 
واکسن را دریافت کرده اند نوبت دوم واکسن 
خودشان را بگیرند. از آن جایی که باید حدود 
به نظر  واکســینه شوند  ۷۰درصد جمعیت 
می رســد در دی ماه یا بهمن ماه سال جاری 
باید واکسیناسیون بالای هفتاد درصد کامل 

شده باشد.
باید سالانه  *این که گفته می شود 
واکســن کرونا تزریق شود چقدر 

درست است؟
نتایج تحقیقات درخصوص افراد مسن نشان 
می دهد بعد از شش ماه پاسخ ایمنی آن ها 
کاهش پیــدا می کند و دوباره برای بیماری 
مســتعد می شــوند. به همین دلیل احتمال 
این که واکسیناسیون مجدد نیاز داشته باشد 

وجود دارد.
*دز سوم واکسیناسیون برای همه 

انجام می شود؟
فعلًا برای کادر درمان مصوب شــده است 
اما برای مابقی جامعه به شرط تامین واکسن 

است.
*همزمان با سیر نزولی پیک پنجم 
صحبت هایی درباره آغاز پیک ششم 
کرونا شنیده می شود، چقدر احتمال 
دارد کشور درگیر پیک ششم شود؟

در هرکشــوری که به دلیل واکسیناسیون 
رعایت پروتکل ها را آزاد کرده باشد بیماری 
شــیوع پیدا می کند اما چون واکسیناسیون 
انجام شــده مرگ کاهش پیــدا می کند. 
بنابراین اگر بگوییم با واکسیناسیون بیماری 
را ریشه کن کردیم این اشتباه است، اما اگر 
بگوییم بیماری را کنترل کردیم و مرگ را 
کاهش دادیم درست است. لذا هرکشوری 
که تبادلات خودش را از سر بگیرد، مدارس 
و دانشــگاه های خودش را بازگشایی کند 
انتظار پیک را باید داشته باشد ولیکن چون 
واکسینه شدند بستری و مرگ کاهش پیدا 
می کند. همین سبب می شود شهرها قرمز 

نشوند و کسب وکارها تعطیل نشود.

عضو کمیته ملی واکسن کرونا به سوالات مهم این روزهای مردم پاسخ داد

کدام واکسن به زنان باردار تزریق می شود و سرنوشت فایزر چه شد؟

رئیس قوه قضاییه در دیدار با وزیر بهداشت و درمان :

وزارت بهداشت در برخورد با تخلفات حوزه سلامت پیشگام باشد

سرپرست وزارت آموزش و پرورش:

چاره ای جز رفتن به سمت بازگشایی مدارس نداریم

رییــس قوه قضاییه گفت: باید با اقدامات ســوداگرانه 
کســانی که برای منافع شخصی خود جان مردم را به 

خطر می اندازند قاطع برخورد کرد.
به گزارش ایســنا به نقل از مرکز رسانه قوه قضاییه، 
در ادامه دیدارهای مسئولان با رئیس دستگاه قضا در 
جهت بررسی و همفکری برای حل مسائل و مشکلات 
مردم و دستگاه های مختلف، »بهرام عین اللهی« وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با حضور در عدلیه 
با حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای دیدار و 

گفتگو کرد.
رئیس قوه قضاییه در ایــن دیدار با تجلیل از اقدامات 
جهادی کادر درمان کــه بی ادعا، خالصانه و بی وقفه 
در ادوار مختلف به ویژه در مقطع حساس شیوع کرونا 

از جان مردم در برابــر بیماری ها صیانت کرده اند، یاد 
و خاطره »شهدای عرصه  سلامت« را گرامی داشت.

 محسنی اژه ای در ادامه ارتقاء سلامت اداری در حوزه 
بهداشت و درمان را در راستای صیانت از اعتبار خادمان 
حوزه سلامت مهم دانست و بر لزوم تقویت نظارت به 

ویژه بر عملکرد بیمارستان ها و داروخانه ها تاکید کرد.
رئیس قــوه قضاییه با بیان اینکه وزارت بهداشــت و 
درمان باید پیشگام پیشگیری از بروز تخلف و فساد و 
مقابله با تخلفات در این حوزه باشد، تصریح کرد: هرچه 
خودمراقبتی و نظارت صنفی در حوزه بهداشت و درمان 
بیشــتر مورد توجه قرار گیرد شاهد کاهش شکایات و 

شکل گیری پرونده های قضایی خواهیم بود.
 محســنی اژه ای با تاکید بر ضرورت مقابله با فساد و 

تخلف در بخش مرتبط با سلامت مردم اظهار داشت: 
باید با اقدامات ســوداگرانه کســانی کــه برای منافع 
شــخصی خود جان مردم را به خطر می اندازند قاطع 

برخورد کرد.
محســنی اژه ای از اقدام واکسیناســیون عمومی طی 
ماه های اخیــر تقدیر کرد و آن را گام مهمی در جهت 

حفظ جان مردم دانست.
دکتر بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی نیز در این دیدار با ارائه گزارشی از وضعیت و 
عملکرد این وزارتخانه در ماه های اخیر، یکی از اقدامات 
مهم این حوزه را پیگیری واکسیناسیون عمومی عنوان 
کرد.وی افزود: به موازات واردات واکسن، تولید واکسن 
داخلی برای تامین واکسن مورد نیاز با جدیت پیگیری 

شده است که صدور مجوز اضطراری برای تولیدات ۵ 
مرکز تولید واکسن در کنار واکسن برکت، از جمله این 

اقدامات بوده است.
عین اللهی گفت: تزریق یک هفته واکسن در کشور ما، 
به اندازه دو برابر جمعیت تعدادی از کشــورهای عربی 

بوده  است .
وی با بیان این که امروز میزان  تزریق واکسن در کشور 
به ۵۹ میلیون  دُز رسیده، از همکاری و همراهی مردم 

در اجرای طرح واکسیناسیون  عمومی تقدیر کرد.
وزیر بهداشت و درمان همچنین با تشریح برنامه های 
خود برای بهبود خدمات حوزه بهداشت و درمان گفت 
که اجرایی شــدن این برنامه هــا نیازمند همکاری و 

حمایت همه بخش ها از جمله قوه قضاییه است.

سرپرســت وزارت آموزش و پرورش گفت: سیاست ما 
در بازگشایی مدارس رویکردی تدریجی، آرام و ایجاد 
تقاضای اجتماعی برای بازگشــایی مــدارس بود و تا 

حدودی این امر محقق شد.
به گزارش خبرگزاری مهــر، علیرضا کاظمی در هزار 
و یکمین جلسه شــورای عالی آموزش و پرورش که 
در سالن جلسات ســاختمان شهید رجایی برگزار شد، 
با اشاره به بازگشــایی مدارس، اظهار کرد: آموزش و 
پرورش در یک شــرایط سخت و پیچیده کرونایی و با 

آرامش موفق به بازگشایی مدارس شد.
وی با اشــاره به اینکه در بازگشــایی مدارس ما فقط 
اصــول و اســتانداردهای لازم را به اســتان ها اعلام 
کردیم، افزود: شــوراهای مدارس و استان ها همکاری 
و هماهنگی خوبی برای آغاز بــه کار مدارس کردند، 
آموزش و پرورش برای اینکــه بتواند تمامی مدارس 
کشور را بازگشــایی کند نیازمند همکاری و همراهی 

مردم، دستگاه ها و نهادهای مختلف کشور است.
سرپرست وزارت آموزش و پرورش با اشاره به هزارمین 
جلسه شورای عالی که با حضور رئیس جمهور برگزار 
شــد، گفت: از حضور رئیس جمهور در جلسه شورای 
عالی آموزش و پرورش تشــکر می کنم، نگاه ایشــان 
نســبت به آموزش و پرورش متفاوت از دیگران است. 
ایشان آموزش و پرورش را برنامه و اولویت اصلی دولت 

خود می داند.

کاظمی خاطر نشان کرد: در این جلسه رئیس جمهور 
به خوبی مســائل و مشــکلات آموزش و پرورش را 
مطرح کرد و این نشان می دهد که ایشان بر وضعیت 

آموزش و پرورش کشور کاملًا واقف است.
وی گفت: آموزش و پرورش در طی ســالیان متمادی 
نتوانسته اســت به راهبرد اصلی خود دست پیدا کند و 
این امر ناشی از تنها بودن این وزارتخانه در حل مسائل 

و مشکلات این دستگاه عظیم است.
کاظمی تصریح کرد: برای آغاز ســال تحصیلی جدید 
تمهیدات و اقدامات خوبی اندیشــیده شده بود از جمله 

آغاز به کار مدرسه تلویزیونی ایران، استفاده از تمامی 
ظرفیت های شــبکه شاد، حضور تدریجی و آرام دانش 
آموزان در مدارس، پیش بینی پروتکل های بهداشتی، 
واکسیناســیون فرهنگیان و تاکید بــر تمرکززدایی و 
واگذاری اختیارات بیشــتر به استان ها و مدارس کشور 

نمونه هایی از این اقدامات است.
وی با اشــاره به اینکه شبکه شــاد بزرگ ترین شبکه 
آموزشی کشور اســت، گفت: شبکه شاد در آموزش و 
پرورش کشور یک استثنا و بی نظیر است که توانست 
در دوران کرونــا و در کنار فرهنگیــان، باری از روی 

دوش آموزش و پرورش بر دارد، با تلاش و کوشــش 
همکاران توانستیم کارکردهای جدیدی را به این شبکه 
اضافه کنیم.سرپرست وزارت آموزش و پرورش افزود: 
ســامانه هدایت را طراحی کردیم اسامی تمامی دانش 
آموزانی که تبلت ندارند در این سامانه ثبت شده است 
به محض اینکه تبلت تحویل بگیرند اســم آنها از این 

سامانه حذف می شود.
کاظمی ادامه داد: سامانه نظارت بر بازگشایی مدارس 
را راه اندازی کردیم و تاکنون بیش از ۴۰ هزار مدرسه 
الگوی خود را برای آغاز ســال تحصیلی جدید در این 
ســامانه ثبت کرده اند، اطلاعات این ســامانه در حال 

تکمیل است.
وی تصریح کرد: سیاســت ما در بازگشــایی مدارس 
رویکــردی تدریجی، آرام و ایجــاد تقاضای اجتماعی 
برای بازگشایی مدارس بود و تا حدودی این امر محقق 
شــد.کاظمی گفت: کمبود کتاب نداریم ولی مشــکل 
توزیع داریم، این امر به خاطر مشــکلی اســت که در 
ســامانه سیدا ایجاد شده اســت، همکاران من تلاش 

می کنند این مشکل رفع شود.
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه 
نسل آینده کشور در مدارس اجتماعی می شوند، گفت: 
چاره ای نداریم جز با ایمن ســازی مــدارس، رعایت 
پروتکل ها و دســتورالعمل های بهداشتی و همراهی و 

مشارکت جامعه به سوی بازگشایی مدارس برویم.
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ممنوعیت ورود لوازم خانگی 
خارجی و لزوم توجه به 
فرصت ها و مخاطرات

 ممنوعیت ورود محصولات خارجی اگرچه برای صنعت 
لوازم خانگی که در ســال های گذشــته دشواری های 
متعددی را در پی تحریم ها تجربه کرده، مثمرثمر به نظر 
می رسد، اما کارشناسان معتقدند نباید از خطر گسترش 
قاچاق و دور شدن این صنعت از رقابت پذیری غافل شد.

به گزارش ایرنا، کارشناسان معتقدند کالاهایی که نیاز 
داخــل را به صورت کیفی تامین می کنند، دســت کم 
نباید تا سه ســال وارد شوند، به این ترتیب افرادی که 
در بدترین شرایط تحریم ها نیازهای صنعت را تامین و 

کشور را خود اتکا کردند، آسیب نخواهند دید.
بســیاری از کشورهای توســعه یافته صنعتی از جمله 
کره جنوبی در ابتدای راه اندازی صنایع برای جلوگیری 
از واردات و حمایت از ســاخت داخل شان سیاست های 
محکمی داشتند. به اعتقاد کارشناسان یکی از کارهای 
مهمی که باید اتفاق بیفتد این اســت که شرکت های 
داخلی بزرگتر، قوی تر و توانمندتر شوند تا برای رقابت در 

بازارهای جهانی آماده تر باشند.
تحریم ها و خروج خارجی ها از بازار ایران در ســال های 
گذشــته، اگرچه در ابتدا شرایط سختی را برای صنعت 
لوازم خانگی رقم زد، اما در ادامه و با حمایت های دولت 
و ممنوعیت واردات، به شکوفایی این صنعت منجر شد.

در روزهای گذشته رهبر معظم انقلاب نیز طی نامه ای 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی را خواستار شدند.

ممنوعیتی کــه هرچند فرصــت ارزشــمندی برای 
تولیدکنندگان است اما کارشناسان معتقدند تولیدکنندگان 
 ،)R&D( نیز وظایفی همچون ارتقای تحقیق و توسعه
بهبــود کیفیت و فناوری، تعدیــل و کاهش هزینه ها، 
منطقــی کردن قیمت ها، تامین مســتمر کالا در بازار، 
همکاری گسترده با شرکت ها و مراکز دانش بنیان، مراکز 
نوآوری و دانشگاه ها و تعمیق ساخت داخل محصولات 

را بر عهده دارند.
نظارت مستمر حاکمیت از نحوه اجرایی شدن این نامه 
و ابلاغیه های پیرو آن و همچنین مبارزه جدی با قاچاق 
لوازم خانگی به داخل کشور، از جمله مواردی است که 
باید در دســتور کار باشــد تا تولید داخلی بتواند از این 
فرصت و حمایت ارزشــمند انجام شده نهایت استفاده 

را به نفع اقتصاد و مصرف کنندگان داخلی انجام دهد.
در ایــن پیونــد، »محمدرضا شــهیدی« دبیر انجمن 
تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری کشــور به ایرنا 
گفت: در سال های گذشــته با خروج خارجی ها از بازار 
ایــران، ظرفیت هــای خوبی در صنعــت لوازم خانگی 
کشورمان ایجاد شده و اکنون باید کمک شود تا به راحتی 

در اختیار خارجی ها قرار نگیرد.
وی بیان داشت: در این راســتا، تولیدکنندگان نیز باید 
به ارتقای کیفی محصولات خــود و کاهش قیمت ها 
بپردازند، زیرا حق مصرف کننده اســت که از تولیدات 

کیفی و با قیمت مناسب استفاده کند.
این مقام صنفی تصریح کرد: باید هوشیار باشیم، زیرا اگر 
فقط جلوی واردات رسمی گرفته شود، ممکن است به 

افزایش قاچاق بیانجامد.
وی یادآور شد: اکنون فقط در بخش تلویزیون، بیش از 
۴۰ درصد محصولات موجود در بازار را کالاهای قاچاق 
تشکیل می دهد. یعنی ســالیانه بین ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار 
دستگاه تلویزیون به طور قاچاق وارد کشور می شود که 

عمده آنها از برندهای مطرح کره ای هستند.
شهیدی خواستار آن شد تا مبارزه جدی تری با مفرهای 
قاچاق و شبه قاچاق از جمله بازارچه های مرزی، ته لنجی، 
ملوانی و غیره انجام شــود، زیــرا در غیر این صورت 
قاچاق چیان بدون پرداخت عوارض، گمرکی، مالیات و 
غیره کالای بیشتری وارد کرده و سود بیشتری خواهند 
برد.دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری 
کشور خاطرنشان کرد: روزانه فقط هزاران پیامک و پیام 
از طریق فضای مجازی برای خرید محصولات قاچاق 

در سراسر کشور ارسال می شود که قابل رصد هستند.
وی ادامه داد: عمده قاچاق چیان از سیستم بانکی برای 
تبادلات پولی خود استفاده می کنند و تراکنش های آنان 

نیز قابل دنبال کردن است.
شهیدی با بیان اینکه نامه رهبر معظم انقلاب ناظر به 
واردات کالای ساخته شده است، گفت: این محدودیت 
شامل تامین مواد اولیه، تجهیزات و همچنین فناوری از 
خارج نمی شود و به خصوص در بحث تکنولوژی اگر از 
فناوری روز جهان غافل شویم به تدریج با تولیداتی کم 

کیفیت مواجه خواهیم شد.
»کیوان شــکرانی« مدیر یکــی از برندهای مطرح د 
اخلی نیز در این زمینه به ایرنا گفت:  ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی پیشتر نیز وجود داشت، اما نامه اخیر رهبر 

معظم انقلاب مهر تاییدی بر آن بود.
وی بیان داشــت: حال که بالاترین مقام کشور خیر و 
صلاح صنعت لوازم خانگــی را در این موضوع دیده اند، 
ما نیز همچون گذشته تبعیت خواهیم کرد و همچنان که 
در حدود چهار ســال گذشته توانســتیم متاثر از خروج 
کره ای هــا برند خودمان را ایجاد کنیم، به حرکت رو به 

جلو ادامه خواهیم داد.
شــکرانی با تاکید بر اینکه همــواره تولید محصولات 
کیفی در دســتور کار این مجموعه بوده، تصریح کرد: 
تولیدکنندگان داخلی باید با تمرکز بر موضوع کیفیت، 

از حمایت و فرصت پیش آمده نهایت استفاده را ببرند.
وی، مخاطره اصلی را در شرایط کنونی قاچاق برشمرد 
و افزود: احتمال می رود برخی با سوء استفاده از شرایط 
پیش آمده به گســترش قاچاق بپردازند، اما به طور حتم 
حاکمیــت که حمایت را در دســتور کار خود قرار داده، 

برنامه های اساسی برای کاهش قاچاق خواهد داشت.
همچنین دبیر انجمن صنفی کارفرمایی تولیدکنندگان 
لوازم خانگــی کوچک بــه ایرنا گفت: همــه اعضای 
ایــن انجمن از این نامه و فرمــان رهبر معظم انقلاب 
اســتقبال کردند، زیرا در سال های گذشته ثابت کردیم 

که می توانیم.
»ابوالقاســم شانه ســاز« افزود: اکنون به لحاظ کیفی 
پیشرفت های خوبی در تولید لوازم خانگی کوچک حاصل 
شده و فقط نگران از دست رفتن بازار بودیم، اما با نامه 
یاد شده مطمئن شدیم که از حمایت و پشتیبانی لازم 

برخوردار هستیم.

شــرکت های بازاریابی شبکه ای که در سال های اخیر 
مرتکب تخلفات قابل توجهی شــده اند، در تازه ترین 
ترفندهای خود به معرفــی و تبلیغ رمزارزهای جعلی 
روی آورده اند!هفته گذشــته بود که وزارت اطلاعات 
اعلام کرد بانــد کلاهبرداری پرونــده رمزارز جعلی 
»کینگ مانی« شناســایی و کشف شــده است. این 
باند با فریب افکار عمومی و تشــویق افراد به خرید و 
سرمایه گذاری در این رمز ارز جعلی، مبالغ زیادی را از 

زیرمجموعه های خود کسب کرده است.
اما نکتــه جالب توجهی که در پرونــده کلاهبرداری 
کینگ مانی وجود دارد، این اســت که مطابق شواهد 
و قرائن موجود، ردپای نخستین و قدیمی ترین شرکت  
بازاریابی شبکه ای فعال در کشور، در شکل گیری این 

فرآیند مجرمانه دیده می شود.
شرکت های بازاریابی شــبکه ای در چند سال اخیر در 
معــرض اتهامات و تعقیب متعــدد قضایی و انتظامی 
قرار داشته اند و برخی از آنها مرتکب تخلفاتی همچون 
»عدم رعایت ســطوح پرداخت پورســانت به اعضا«، 
»عدم رعایت مقررات عضویت«، »فعالیت افراد کمتر 
از ۱۸ ســال«، »انجام تبلیغات فریبنده درباره خواص 
درمانی برخی کالاها« و »پرداخت سودهای نامتعارف 
به لیدرها« شــده اند. این تخفات باعث شــده است 
نحوه فعالیت این شــرکت ها مشابهت بسیار زیادی با 

شبکه های هرمی داشته باشد.
تبلیغات اغواکننده شــرکت های بازاریابی شبکه ای در 
ســال های اخیر، باعث شده است بخش قابل توجهی 
از جوانان جویای کار، با طمع دســتیابی به سودهای 
کلان به این شرکت ها جذب شــوند ولی در نهایت، 
بعد از گذشــت مدتی با دستان خالی بابت وعده های 

پورســانت های نجومی مواجه شــده و تنها انبوهی از 
اجناس فیک و تقلبی فروش نرفته روی دســت آنها 

باقی می ماند!
از قــرار معلــوم، گردانندگان شــرکت های بازاریابی 
شــبکه ای در تازه ترین اقدامات خود به ســراغ بازار 
رمزارزهــا هم رفته اند. بر همین اســاس یکی از این 
شرکت ها که از سایر رقبای خود نیز با سابقه تر است، 
با انجام تبلیغات پرهیاهو از ســوی لیدرهای خود، از 
ســال ۹۸ برای پرداخت پورسانت فروش محصولات 

به زیرمجموعه ها، از یــک رمزارز تقلبی تحت عنوان 
کینگ مانی استفاده کرده است.

*ویژگی یک رمزارز جعلی چیست؟
مطابق اظهارات مالباختگان، سرشبکه های این شرکت 
همچنین بــا دروغگویی و ادعاهــای خلاف واقع در 
خصوص آینــده دار بودن این رمــزارز جعلی و ایجاد 
نوسانات ساختگی، افراد زیادی را به سرمایه گذاری در 

این رمزارز تشویق کرده اند.
متأســفانه شــواهد بیانگر آن اســت که تعدادی از 

زیرمجموعه های این شرکت، نسبت به فروش ملک، 
خودرو و ســایر اموال خود برای سرمایه گذاری در این 

رمزارز تقلبی اقدام کرده اند.
ابوالفضل ابوترابــی، نماینده مجلــس در این رابطه 
می گویــد: »در گذشــته نیــز شــاهد پرونده هــای 
کلاهبــرداری تحت عنوان توکــن و ارز دیجیتال با 
چندین هزار مالباختــه بوده ایم، اما پرونده کینگ مانی 
با حجم بیــش از »۴ هزار و ۵۰۰ میلیــارد تومان«، 
بزرگترین پرونده کلاهبرداری در حوزه رمزارزها بوده 

است.«
به گفته وی، بر اساس پیگیری ها و بررسی های انجام 
شده، مشخص شد که این رمز ارز به طور کلی جعلی 
است و هیچ پشتوانه ای ندارد و تمامی نوسانات قیمتی 
آن نیز ســاختگی و برای خرید و فروش بیشــتر بوده 

است.
»فقدان اطلاعات فنی قابل اعتماد«، »تفاوت همزمان 
در ســایتهای مختلف«، »عــدم ارائه اطلاعات دقیق 
از مدیران و موسســان پروژه«، »نوســانات شدید و 
نامعقــول« و »محدودیت صرافی هــای تبادل کننده 
این رمزارز« از جمله علائم یک رمزارز تقلبی و جعلی 

همچون کینگ مانی بوده است.

*بازار رمزارزها، تقابل تازه واردها و کلاهبرداران
ارزهــای دیجیتال نه تنهــا در ایران بلکــه در تمام 
کشــورهای دنیــا به عنــوان یک چالــش جدید در 
سیاست  گذاری اقتصادی مطرح است. تاکنون بسیاری 
از کشورها همچون چین، هند، ترکیه و غیره معاملات 

را محدود و ممنوع اعلام کنند.
عمــده دلایلی که کشــورها بر اســاس آن، اقدام به 
ممنوعیت رواج این ارزهای مجازی در مبادلات مالی 
می کنند، به مخاطراتی از قبیل »پولشــویی«، »خروج 
ســرمایه«، »تامین مالــی فعالیت هــای مجرمانه«، 
»آلودگی محیط زیست«، »بسترسازی فرار مالیاتی«، 
»صرف انرژی قابل توجه«، »نوسانات شدید قیمتی«، 
»فقدان قوانین و مقررات«، »مشخص نبودن هویت 
متعاملیــن«، »تضعیــف جایگاه نظارتــی بانک های 
مرکزی«، »کلاهبرداری های متعدد« و مواردی از این 

دست مربوط می شود.

کاریکاتور

اتاق بازرگانی تهران منتشر کرد

آماری خطرناک از روند سرمایه گذاری در ایران!

رییس کارگروه کسب وکارهای جاده ابریشم سازمان ملل مطرح کرد:

افزایش قدرت مانور اقتصادی در عرصه جهانی با عضویت در سازمان شانگهای

صعود قیمت نفت در پی عدم افزایش بیشتر تولید اوپک پلاس

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود به بررسی 
روند سرمایه گذاری های جدید در اقتصاد ایران پرداخته که 
نشان می دهد این شاخص در سال ۱۳۹۹ شرایط مطلوبی 

را تجربه نکرده است.
به گزارش ایســنا، بر اســاس اطلاعات ارائه شده در این 
گزارش، در ۱۰ ســال منتهی به سال ۱۳۹۹، روند عمومی 
سرمایه گذاری در کشور نزولی بوده و میانگین آن در سال 

گذشته منفی ۴.۷۹ درصد را نشان می دهد.
کمترین رقم ســرمایه گذاری کشور به ۱۳۹۹ با عدد ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان باز می گردد که در مقایسه با رقم ثابت 
ســال ۱۳۹۰، کاهشی محسوس را نشان می دهد. هر چند 
در این سال میزان سرمایه گذاری در اقتصاد ایران دو هزار 

میلیارد تومان افزایش یافته اما این عدد برای جبران کاهش 
سرمایه گذاری کفایت نمی کند.براوردها نشان می دهد که 
در صورت رشد سالانه پنج درصدی سرمایه گذاری از سال 
۱۴۰۰ به بعد، در سال ۱۴۱۳ سرمایه گذاری واقعی کشور 
به رقم ســال ۱۳۹۰ خواهد رسید. اگر این رشد سالانه ۱۰ 
درصد باشــد، در سال ۱۴۰۶ بازگشــت به ابتدای دهه۹۰ 
ممکن خواهد شد.بررســی ها نشــان می دهد که در سال 
۱۳۹۹ برای دومین ســال متوالی، نرخ اســتهلاک از نرخ 
سرمایه گذاری در ایران بالاتر رفته است. این به معنای آن 
است که اگر این روند ادامه پیدا کند، عملا به جای سرمایه 
جدید، سرمایه گذاری های گذشته نیز در حال از دست رفتن 
هســتند و هرچه این روند طولانی تر شــود، شکاف میان 

سرمایه گذاری های جدید و استهلاک افزایش خواهد یافت.
در حوزه های مختلف اقتصادی، در دهه ۹۰، سرمایه گذاری 
در حوزه ماشین آلات به طور میانگین منفی ۷.۳ و در حوزه 
ساختمان منفی ۳.۶ درصد بوده است. بدترین عملکرد در 
این دو حوزه به سال ۱۳۹۸ بازمی گردد و هرچند این عدد در 
سال  ۱۳۹۹ بهبودی نسبی پیدا کرده اما همچنان فاصله ای 

قابل توجه با ابتدای دهه ۹۰ دارد.
میانگین رشــد سرمایه گذاری بخش خصوصی نیز در این 
سال ها منفی ۳.۷ درصد بوده است. این عدد در سال ۱۳۹۷ 
به ۷۵ هزار میلیارد تومان رســیده و هر چند در دو ســال 
گذشته قدری بهبود یافته اما همچنان فاصله ای قابل توجه 

با ابتدای دهه ۹۰ و عدد ۱۲۶ هزار میلیارد تومان دارد.

رییس کارگروه کســب وکارهای جاده ابریشــم سازمان ملل 
)یونسکو( گفت: اســتفاده درست و حساب شــده از فرصت 
بی نظیر حضور در پیمان شانگهای و گسترش مناسبات تجاری 
بــا قدرت های منطقه منجر  به افزایش قدرت مانور اقتصادی 

ایران در جهان خواهد شد.
»مهدی کریمی تفرشــی« امروز )سه شــنبه( در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: عضویت در سازمان همکاری های 
شانگهای با حضور قدرت های بزرگ اقتصادی جهان مثل چین 
و هند، مزایای فراوان اقتصادی، تجاری، حمل و نقل، ترانزیت، 

امنیتی و حتی فرهنگی برای  ایران به دنبال خواهد داشت.
وی با بیان اینکه جهان در حال عبور از غرب به عصر پساغرب 
اســت، اظهار داشت: ایران از پذیرش درخواست عضویت دائم 
خــود در بلوک تحت رهبری چین و روســیه اســتقبال کرد؛ 
چرخشی به سمت شرق که می توان آن را به معنای باز شدن 
درهای بازارهای بزرگ آسیایی و غلبه بر تحریم های اقتصادی 

غرب و به ویژه آمریکا دانست.
رییس کارگروه کســب وکارهای جاده ابریشــم سازمان ملل 
)یونســکو( یادآور شــد: ایــران از همان ســال های ابتدایی 
شکل گیری ســازمان همکاری های شــانگهای درخواست و 
تلاش های جدی برای الحاق دائمی به این پیمان را داشــت 
که در ابتدا با عضویت ایران طبق روال حقوقی و دیپلماتیک در 
دیگر پیمان ها برخورد شد و تهران به عنوان عضو ناظر سازمان 

همکاری های شانگهای در آمد.
کریمی تفرشی خاطرنشان کرد: رییس جمهوری در تلاش است 

تا با تقویت پیمان های منطقه ای، مبــادلات تجاری ایران را 
آن گونه که با افغانستان و عراق نیز در دوره اعمال سیاست فشار 
حداکثری آمریکا افزایش یافته، با سایر کشورهای منطقه حتی 

در قالب تهاتر کالایی گسترش دهد.
وی گفت: کشورهای عضو این پیمان، رویِ هم رفته نزدیک به 
نیمی از جمعیت جهان را تشکیل می دهند و ۲۰ درصد از تولید 
ناخالص داخلی جهان هم در کشورهای عضو این پیمان تولید 
می شــود.عضو هیات مدیره کنفدراسیون صنعت ایران با بیان 
اینکه پیمان شانگهای آینده روشنی خواهد داشت، تصریح کرد: 
دست کم سه عضو این پیمان )چین، هند و روسیه( در میان ۱۰ 
قدرت اقتصــادی امروز جهان قرار دارند که تا دهه های آینده، 

جایگاه آنها از این منظر بهبود هم پیدا می کند.
وی بیان داشت: عضویت ایران در پیمان شانگهای و گسترش 
مبادلات منطقه ای را در می توان گامی در جهت کم اثر کردن 
تحریم های غرب در صورت تداوم، دانست و قدرت تحریم های 
یک جانبه غرب را کم خواهد کرد.کریمی تفرشــی، این پیمان 
را گامی مهم در جهت گســترش روابط بین الملل برشمرد و 
افزود: همچنین این عضویت دائم می تواند یک گام جدی برای 

اجرایی شدن توافقات ۲۵ ساله ایران و چین باشد.
عضــو هیات مدیره کانون انجمن های صنایع غذایی کشــور 
اضافه کرد: البته در این میان نفع بلوک شرق از عضویتِ یک 
هم تیمی قدرتمنــد مانند ایران با منابع حیرت آور نفت و گاز را 
هم نمی توان نادیده گرفت.وی خاطرنشان کرد: چین و روسیه، 
در واقع اداره کنندگان و وزنه های اصلی این پیمان هســتند و 

موضع گیری آنها علیه آمریکا در سال های اخیر را می توان یکی 
از انگیزه های پذیرش ایران در پیمان شانگهای در این شرایط 

دانست.
بــه گزارش ایرنا، ســازمان همکاری  شــانگهای ســازمانی 
میان دولتی است که با هدف مبارزه با تهدیدهای امنیتی جدید 
و با گردهمایی ســران کشورهای روســیه، چین، قزاقستان، 
قرقیزستان و تاجیکستان در ســال ۱۹۹۶ در شهر شانگهای 
تحت عنوان گروه »شانگهای ۵« پا به عرصه ظهور گذاشت. 
در ســال ۲۰۰۱ با پذیرش عضویت ازبکستان و رسیدن تعداد 
اعضا به ۶ کشــور  ارتقاء و نام آن نیز به ســازمان همکاری 
شانگهای تغییر کرد. یکی از اهداف این سازمان برقرار کردن 
موازنه در برابر نفوذ آمریکا و ناتو در منطقه است. هند و پاکستان 
نیز از تابســتان ۲۰۱۶ به عضویت کامل این سازمان درآمدند. 
مغولستان، افغانستان و بلاروس عضو ناظر این سازمان هستند. 
ایران حدود ۱۵ ســال بود که به عنوان ناظر در این ســازمان 
حضور داشت، اما عضویت دائم آن تا به حال به رغم درخواست 

رسمی میسر نشده بود.
عضویت در سازمان های منطقه ای در شرایطی که آمریکا پیگیر 
سیاســت های یکجانبه گرایانه خود است، به ایران این فرصت 
را می دهد که با صدای بلندتری سیاســت چندجانبه گرایی را 
دنبال کند و با مشارکت کشورهایی مانند روسیه و چین سیاست 
مقتدرتری برای مقابله با یک جانبه گرایی در پیش بگیرد. این 
موفقیت دیپلماتیک در زمانی به دســت آمده است که آمریکا 

سعی دارد با تحریم های خود ایران را منزوی کند.

قیمــت نفت در واکنش به تصمیم اوپک پــلاس برای ادامه 
افزایش تدریجی تولید، در معاملات روز سه شنبه به بالاترین 
حد در ســه سال اخیر صعود کرد و به روند صعودی معاملات 

روز گذشته ادامه داد.
به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با ۴۰ سنت معادل 
۰.۵ درصد افزایش، به ۸۱ دلار و ۶۶ سنت در هر بشکه رسید. 

نفت برنت روز دوشنبه با ۲.۵ درصد افزایش بسته شد.
بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۳۰ سنت 
معادل ۰.۴ درصد افزایش، در ۷۷ دلار و ۹۲ سنت در هر بشکه 
بسته شد. این شاخص شب گذشته با ۲.۳ درصد افزایش بسته 

شد.
وزیران گروه اوپک پلاس با وجود درخواست مصرف کنندگان 

برای تولید بیشتر نفت و کنترل رشد قیمت ها، در نشست روز 
دوشنبه موافقت کردند همچنان برنامه فعلی برای افزایش تولید 
به میزان ۴۰۰ هزار بشکه در روز را ادامه دهند و درخواستهای 
آمریکا و هند برای افزایش بیشتر تولید و حمایت از روند احیای 

اقتصادهای جهان از پاندمی را نادیده گرفتند.
بهای معاملات نفت برنت امســال ۵۰ درصد رشد کرده و سه 
شــنبه گذشته به بالای ۸۰ دلار در هر بشکه صعود کرده بود. 
قیمت ها از اختلالات عرضه و افزایش تقاضا همزمان با احیای 
اقتصادها از پاندمی کووید ۱۹ حمایت یافته اند. نفت برنت پس 
از انتشار این خبر که اوپک پلاس تولیدش را به میزان بیشتری 
از آنچه توافق کرده است، افزایش نمی دهد به بالای ۸۱ دلار 

در هر بشکه صعود کرد.

یک منبع آگاه اندکی پیش از رای گیری وزیران گروه به رویترز 
گفت: با وجود فشارها برای افزایش تولید، اوپک پلاس نگران 
اســت که موج جهانی چهارم کرونا به روند احیای تقاضا برای 

نفت ضربه بزند.
الکساندر نواک، معاون نخســت وزیر روسیه پس از مذاکرات 

گفت: معتقد است که بازار در حال حاضر متوازن است.
موسســه کپیتال اکونومیکس در یادداشــتی نوشت: ما انتظار 
عادی شدن تدریجی رشد تقاضا را داریم و بهبود روند عرضه از 
سه ماهه چهارم روی قیمتها تاثیر می گذارد. رشد تقاضا امسال 
از میزان عرضه فراتر رفته و به صعود قیمتها به بالاترین رکورد 
چند ساله منجر شده است اما با افزایش تولید اوپک پلاس، این 

وضعیت معکوس خواهد شد.

علت قطعی شش ساعته سرویس های 
فیس بوک چه بود؟

فیس بوک »تغییر پیکربندی اشتباه« را عامل قطعی شش ساعته ای اعلام کرد که روز دوشنبه 
دسترسی ۳.۵ میلیارد کاربر به شبکه های اجتماعی و سرویس های پیام رسان این شرکت شامل 

واتساپ، اینستاگرام و مسنجر را قطع کرد.
به گزارش ایســنا، فیس بوک در پست وبلاگی که در ساعات پایانی روز دوشنبه منتشر کرد، 
به فردی که این تغییر پیکربندی را انجام داده و این که آیا این تغییر از قبل برنامه ریزی شده 

بود، اشاره ای نکرد.
چندین کارمند فیس بوک که مایل نبودند نامشان فاش شود، به رویترز گفتند معتقدند علت این 
قطعی یک اشتباه داخلی در نحوه هدایت ترافیک اینترنت به سیستمهای فیس بوک بوده است. 
این کارمندان گفتند: نقص کارکرد ابزارهای ارتباطی داخلی و سایر منابعی که به همان شبکه 
متکی هستند تا عمل کنند، این خطا را پیچیده کرد. کارشناسان امنیتی می گویند یک اشتباه 

ناخواسته یا خرابکاری داخلی هر دو محتمل هستند.
با این حال فیس بوک در وبلاگ خود اعلام کرد: می خواهیم روشن کنیم که علت اصلی این 

قطعی یک تغییر پیکربندی اشتباه بوده است.
قطعی فیس بوک بزرگترین قطعی رصد شــده از ســوی گروه مونیتورینگ وب داون دتکتور 

بوده است.
این قطعی دومین ضربه بزرگ به فیس بوک در روزهای اخیر پس از افشاگری سوت زنها در 
روز یکشــنبه بود که این شرکت را متهم کردند مکررا کسب سود را به مهار انتشار اطلاعات 

نادرست و نفرت پراکنی اولویت داده است.
با سرازیر شدن کاربران به اپلیکیشنهایی مانند توییتر و تیک تاک، ارزش سهام فیس بوک در 
جریان فروش گسترده سهام فناوری در روز دوشنبه، ۴.۹ درصد ریزش کرد که بزرگترین ریزش 
روزانه از نوامبر گذشته بود. پس از این که فعالیت سرویس های فیس بوک ازسرگرفته شد، سهام 
این شــرکت در ساعات پس از معاملات رسمی نیم درصد افزایش یافت.مایک شروپفر، مدیر 
فناوری فیس بوک در توییتی نوشت: خطاب به همه کسب و کارهای کوچک، خانواده و افرادی 
که به سرویس های ما وابسته هستند، متاسفم. وی افزود: ممکن است گاهی زمان ببرد تا به 
۱۰۰ درصد برسیم.جوناتان زیترین، مدیر مرکز اینترنت و جامعه برکمن کلین سنتر هاروارد در 
توییتی نوشت: فیس بوک کلیدهایش را در ماشین خود قفل کرد.توییتر روز دوشنبه با استفاده 
بالاتر از حد معمولی روبرو شد که باعث شد بعضی از کاربران برای دسترسی به پستها و ارسال 
پیامهای مستقیم مشکلاتی پیدا کنند.طبق برآورد شرکت استاندارد مدیا ایندکس، فیس بوک 
که بزرگترین فروشنده تبلیغات آنلاین پس از گوگل است، در طول این قطعی هر ساعت حدود 
۴۵۴ هزار دلار درآمد تبلیغاتی آمریکا را از دست داد. با این حال در قطعیهای گذشته شرکتهای 
اینترنتی شــاهد تاثیر بلندمدت اندکی روی رشد درآمدشان بوده اند.سرویس های فیس بوک 
شامل اپلیکیشنهای مصرف کننده مانند اینستاگرام و ابزارهای محیط کاری که به شرکتها می 
فروشد و برنامه های داخلی، ساعت ۱۲ به وقت منطقه شرقی آمریکا قطع شده و ساعت ۵ و 
۴۵ دقیقه بعدازظهر به وقت منطقه شرقی دوباره وصل شدند.فیس بوک پس از آغاز قطعی، به 
کاربران درباره مشکل دسترسی به اپلیکیشنهای اطلاع داد اما به ماهیت این مشکل یا شمار 
کاربرانی که با قطعی دسترسی روبرو شدند، اشاره ای نکرده بود.بر اساس گزارش رویترز، پیام 
خطا در صفحه وب فیس بوک، خطا در سیســتم نام دامنه )DNS( را نشــان می داد که به 
آدرسهای وب اجازه می دهد کاربران را به مقصدهایشان هدایت کنند. قطعی مشابه در شرکت 

ابری آکامی تکنولوژیز در ژوییه باعث از کار افتادن وب سایتهای متعددی شده بود.

سرقت ۴۵۰۰ میلیاردی از مردم به نام کینگ مانی
رمزارز جعلی، جیب مردم را خالی کرد!

قهرمان و پلنگ مازندران!
شهاب جعفرنژاد با انتشار کارتونی به پیروزی نفس گیر حسن یزدانی مقابل تیلور آمریکایی در رقابت 

های جهانی کشتی آزاد و دریافت مدال طلای جهانی پرداخت.


